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ZA PRAVOCASNO 
PREVENTIVO IN 
UKREPANJE 

Prej, ko podjetnik uvidi posledice, ki izvirajo iz njegovih odločitev in dejanj, bolje 
zna pravočasno preventivno ukrepati tudi v primerih, ko bi brez dejanj poslovanje 
lahko šlo strmo navzdol. V agenciji SPIRIT Slovenija se zavedamo pomena 

destigmatizacije morebitnega neuspeha v podjetništvu. To tematiko bomo v naslednjih letih 
naslovili preko novega programa mentorske podpore podjetjem. ki naletijo na težave pri 
poslovanju. Agencija bo na podlagi vključitve v pobudo Early Warning Europe vzpostavila 
model strokovne pomoč i podjetnikom, katerih trenutni položaj ogroža njihovo nadaljnje 
poslovanje in obstoj. 

Med pogostimi razlogi, zaradi kat-

er ih se podjetniki znajdejo v težavah 
so neu3trezno znanje OZ. nepozna
vanje področij, ki SO nujno potrebna 

za učinkovit in uspe~ podjetniški 
podjem. neprevidnost oz. lahkomisel
nost podjetnika pri izbiri poslovnega 

partnerja in drugi. V letu 2019 je bilo v 
Sloveniji začetih 1.118 postopkoY zaradi 
insolventnosti. izbrisanih pa 19.544 

pravnih oseb (vir: Gvin, december 
2019). Izku~ drugih partnerskih 
držav nas učijo, da lahko s p.allOČasno 

podporo in strokovno pomoqo mar
sikateremu podjetju preprečimo pos
topke insolventnosti in pomagamo k 

POOOVnI o!ivitvi njegove dejavnosti v 
smE!( rasti in uspešnega poslovanja. 

Evropska komisija je podprla irWciativO 

Early Waming Europe na podlagi dan-

skega modela podpore, ki je na lem 

področju zabeležila izjemno pozi tivne 
učinke, Model so prevzele tudi druge 
evropSke države, SPIRIT Slovenija se je 
pobudi pridružil lansko lelo, Prav zato 

smo se ocHočili, da z lelormjo 7, MSP 
konlerenco naslovimo tematiko Early 

Warni'lg in k sodelovanju povabimO ko
lege, ki bodo predstavii danski model, 
pa tudi izkurmje il motive mentorja in 
podjetnika, ki prihajata iz Poljske, Več 

o tem si lahko preberete v strokovnih 
vsebinah tega glasja. 

prilagojeno razmeram bo SPIRIT 
Slovenija v letošnjem lelu ponudja 

podporo sJovenskrn podjetrikom, ki 

opazijo prve znake poteociaklih ležav 
in ~m omogočia hiter in enostaven 
dostop do brezplačne (prosl<M>ljne) 

mentorske podpore. Pri tem želimo II 

sodelovanje vklj~iti predvsem uspešne 

podjetnike/mentorje, ki vodijo lastna 
podjetja. so se v preteklo:5ti tudi Mmi 
soočali S težavami pri poslovanju in so 

pripravljeni deliti svoje izkušnje s pod
jetji. ki se nahajajo v podobni Situaciji. 
Meotor je tako na podlagi osebnih in 

strokovnih izkušeri podjetniku v najbolj 
ranljivih mesecih v podporo pri razvi
janju strategije okrevan}a, ga obenem 

motivira za ukrepanje in spremlja na

p<edek. 

Vefjamemo. da lahko S skupnm 
sodelovanjem in pravočasno podporo 
zmanjšamo število neuspeSnih podjet -
niških ZQOdb in S tem številnim po

magamo stopiti na pol ponovne raslI. 

Ajda Cuderman , 
direktorica SPIRIT S loven ija 
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PROBLEMI NA TLEH, -RESITVE MED OBLAKI 

P odjetniško trgovska zbornica je že sedmo leto zapored organizirala 
mednarodno konferenco za mikro, mala in srednja podjetja, letošnjo 
z naslovom Mentorstvo za obvladovanje težav. 

Early warning ElK0p8 je evropski pro
jekt za pcKlpol'O MSP. Za uvedbo tega 
ooepa v Sloveniji si na PTZ prelul ykI

jJčeoosli v mednarodne organizacije 
MSP prizadevamo že več let. zdaj smo 
na podagi na~ pobude prišli oo točke 
zagona projekta, ki bo marsikon'u v 
MSP pomagal prebrocliti bodoče izzive, 

Tematika zgoonjega opoza~anja, vok
viru mentorstva za obvladovanje težav, 
je še posebej aktualna v času, ko se 

podjetja srečujemo z izzivi spremen
jenega načina poslovanja in s pove
čanjem poslovne negotovosti, zapos

leni pa z izzivom oIlranrtve delovnih 

mest. 

V kamna krizi smo lahko začeli pre
poznavati šibkosti nekatefih globalnih 
panog, k i so povezane s SOCialno aktiv

nostjo prebivalcev tega planeta. poleg 
letalskega prometa so bili čez noč us
tavtjeni turizem, prodaja in posledično 

proizvOOnja avtomobilov, praktično vse 
osebne in transportne stOlitve, kar smo 
močoo občutil tudi v mikro, malih in 

srednjih podjetjih. 
Večini panog v Sloveniji je na pomoč 
priskočila država z intervenll1imi ukrepi. 

Oani OO PTZ smo bili pri predlaganju 
ukrepov preko GZS zelo aktivni in tudi 

• 

naše pobude so pomagale k spre
jemanju državnih ukrepov, pomembnih 
za miu'o, mala in srednta podjelja. 

le od uvedbe kriznih razmer pa se za
vedamo, da nobeno kos:.o ni zastonj in 

da bomo tudi to pomoč na koncu sami 
plačali. 

v pcKljetni~tvu začenjamo sprejemati, 
da je koronakriza le uvod v drugačne 

načine poslovanja. Kriza ni slovenska. 
kriza je razporejena na vso industrijsko 
razvito druŽbo na zemeljski obli, tako 
kot je razporejena globalno posloYanje. 

Gospo(jarsko stanje se spreminja, naj
večji svetovni proizvajalci pa si niso 
enotni glede poti k re~itvam; ena je 

odločitev za lNajanje novih tehnologij, 
ki bodo gospodarstvu daJe nove 
prodajne pnxJukte in povečale porabo, 

drugo je prehod na okolju prijaznejši 
način bivaria, ki pa človeka približa 
naravi il po svojem bistvu zmanj&Jje 

porabo, industrija jo pa cenovno vii!je 
vrednoti. 

SIoYenska pcKljetja smo v Evropi znana 
po kakovosti in zanesljvosti, tudi po 
inovativnosti, naši zaposleni pa po 
vestnosti il mar1jvosti. Tu je priložnost. 
NoYe ideje, nove prlXlukte in nove 

storitve lT1Ofamo iskati todi v mikro, 
malih in srednjih pcKljet~h. Storitveni 
del, ki se izvaja preležno na domačem 

trgu in preko manj§h pcKljetij, bo živel 
tako dobro, kot bodo živela pcKljetja, ki 
dehJjejo na mednarodnih trgih in brez 

storitev domačih malih pcKljetij ne bi 
bila uspešna, kot so. 

Program mentorstva za obvladovanje 
težav nam pomaga videli izzive z dru· 
gaga zornega kota, z vrha. ce na izziv 

pogledamo dovolj od daleč, je manj~i, 
reMev pa je bliže, 

Konkretnih re~itev, kako prilagoditi 
poslovanje z novimi orlXlji, ne bomo 
dob~i, laže pa bomo na~li nov pcKljet· 

niAki navdih, kaj storiti v času spre· 
memb. Zavedajmo se sVOjega pcKljet· 
niAkega duha. Podjetniki smo rojeni za 

spremembe in nove ideje, 
poziv v d~h razmerah: pove
zu/mo se in sodelujmo pri iskanju 

no .... ih Idej ln relitev za poslovanje 
mikro, mal ih ln srednjih podjetij. 

z željami za brstenje novin podjetniškJl 

"'i, .. 
mag. Brane Lotrič , 

direktor B&B d .o .o. 
in predsednik UO PTZ 
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LUČ V TEMI 
ZA PODJETNIKE 

Svetilnik na morju. Na morju, pri približevanju kopnemu ali plovbi 
ob obali, je bil svetilnik ključnega pomena. V lepem vremenu so 
bile čeri vidne, prav tako obala. V slabem pa je bilo ključno videti 

svetlo točko dovolj od daleč. Vedno je moral bit i svetiln ik višji od valov in 
trdnejši od vetrov. 

s programom ElW1Y WčII'TW'Ig sem se 
srečala že pred desetm leti v OkWU 
Evropskega združer4a malti pod~ 
(ESBA). PIOnir !ega projekta je bil Danec 
Soren 8outrl4l. SIOYenija je na iniCia
tivo PodjetniAko trgollSke zbornice in 

Evropskega združenja malih podjetij 
(ESBA) k temu programu pris topila 
lansko leto, progam pa izvaja javna 
agendja SPIRIT Slovenija. 

po navedbah Evropske komiSije se 
zaradi bankrotov mikro. malti fi sred· 

tiih podietij (v nadaljevanju MSPjev) v EU 
izgubi vsako leto 1,7 miljona zaposlitev. 
cilj programa ZgOCItiega opozarjaria 
(Early Waming Europe - EWE) je ustvariti 
..ocje AteViIO hitro rasto6h ~i<oY. Gre 
la najboljAi program v evropski uniji , 

ki ga je potrdila Evropska komisija la 

pomoč predvsem MSPjem v krm. 

Kak§ni so učiniki fi cilji projekta ElNE? 
Ekonomski: OIlrMiti fi knWati nova 
deICMla mesta. Socialni: iZOgVti ali 

se ~ti negativni l..O'Iek laStni\OII 
MSP-jev na družinske člane, Kultumi: 
promovirati POC::IjetrjAkO kulturo, Politični : 

izboljšati pogoje za podjetriAtYO. 

~ QkoIištine, ni1ja narotiIa, 
Pffl(JOVfK/ obtatovanja, SlaMe poslovno 
zaupanje ter w marsikaj vpliva na to, da 

jih po anketi GospodarskB zbornice Slo
venije kaT 84 % mikro in majhnih podjetg 
letos zaradi krize Covid-19 prital<uje voc 
kol 10 % upad prodaje na leini ravni, 
med njimi 42 % več kot 30 % upad (Vir. 
Anketa GZS, apri/202O). 

V večini primerov se lastniki mikro, 
malih in srednje velikih podjetij v krizi 
znajdejo tudi sami v hudi osebni in živl

jenjski krizi. Ko se srečamo z lastnikom 
v krizi, je ključnega pomena, da dobro 
poznamo najpogostejše odzive fi tudi 
tipične razvoje dogodkov v zvezi s krizo . 

Konferenca MSP, letos že sedma po 
vrsti, je v zvezi s programom zgodnjega 
OI:IYIadOVar1a podjetij sprejela kar nekaj 
~L Program Early Waming Je 
družbeno in ekonomsko koristen, 
zato se je potrebno zavzemati, da 
njegov obstoj zagotavljamo tudi 

v prihodnje. Za uspešno izvajanje 
programa pomoči Early Waming, Je 
ključno sodelovanje lISen relevantnih 

dele mi kov. 

Deležniki podjetnl!kega podpornega 
okolja bi morali podjetnika v telavah, 
s katerimi so v stiku, spodbujati in 

opogumljati naj uporabijo ponujeno 
pomoč programa Ear1y Warning. 
Kjer je to smiselno in mogoče je 

potrebno promovirali in spodbujali 
ozave!čanje podjetnikov - predvsem 
potencialnih prostovoljnih mentorjev 

• o pomenu vračanja dru!bL 

Agencija S~RIT že z~ra mentOfje, ki 

bodo prostOYO~no in brezplačno po 
načelih neodvisnosti, r.epristranskosti 
in zaupnosti brezplačno pomagali pod
ietjem v te.tavah, Bistveno je, da se 
lastnik podjetja sreča s svetovalci, ki 
so sposobni fi dovolj pogumni, da mu 
v zelo težkih razmerah pomagajo tudi 

s ČIOVeAke plati, da podjetnik končno 
vidi ~I uč v temi~. 

mag . Vida Ko!ar, 
direktorica GZS PTZ 
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7.KONFERENCA MSP 
MENTORSTVO ZA 
OBVLADOVANJETEZAV 

• Besedilo: VIDA PETROVČiČ 

L etošnja že tradicionalna pomladanska konferenca za mikro, mala in srednja podjet
ja, ki jo vsako leto uspešno organizira Podjetniško trgovska zbornica (PTZ) pri GZS 
je potekala kmalu po razglasitvi konca epidemije. Čeprav je bila tema konference
mentorstvo za obvladovanje težav (v tujini bolj znano kot Early Warning) izbrana že 

leta 2019, torej veliko pred epidemijo covid-19, tema ne bi mogla biti bolj primerna. V času 
karantene se je namreč gospodarstvo ustavilo in še danes marsikatero slovensko in tuje 
podjetje ali panoga niso prišli na zeleno vejo. 

Do jeseni naj bi tako na pobudo PTZ·ja 
pod okri!em splita in Ministrstva za gos. 
podarski razvoj in tehnologijo, skupina 
mootOljev začela brezplačno z nasveti 
pomagati podjetnikom za izhod iz krize in 
insolventnosti. Slovenija bo tako postaJa 
deseta evropska država, ki bo v1<. li učena 

v mehanizem zgodnjega opozarjanja 
na težave. Ker ~ že vrsto let us· 
pešno razviajo na Danskem, ki so ga 
tudi zasnovali, in tudi v mnogih država/1 
Evropske Unije, so Zbrane na e·konIe· 
renci, ki jo.fe tetnično brezhibno izpeljalo 
podjetje Robotrade d.o.o., najprej na· 
goo.ori li minister za gospodarski razvoj 
in tehnologijo zdravko ~ vo::Ija 
predstavn~tva Evropske komisj.fe v Lju. 
bljani tY. Zoran Stančič, predsednik Up· 
ravnega odbora PTZ mag. Brane LDtrič, 

, 

generaJna di"ektorica GZS mag. sonja 
šmuc, preclse01ik Evropskega združenja 
malih podjetij ESBA David Caro in vo::Ija 
projekta Early Waming Europe (EWE) 
Morten M0IIer. 

SLOVENIJA BO S 7 MILIJAR
DAMI EVROV POMAGALA 
GOSPODARSTVU PO KRIZI 

v uvodu je minister za gospodarski raz· 
\Klj in tehnologijo Zdravko Počiva lšek 

poudaril, da je za nami veika zmaga nad 
epidemijo in dodal: -Zasluge za to imamo 
vsi, ki smo razt.meli resnost razmer in 
smo bi~ za skupno dobfo pripra-4eri 
sodelovat. Zdaj je pred nami gospo. 

darska ~ja. Obeta se nam padec 

proiz..oolie, za naslednje leto pa nam 
števike že kažejo rasI. A na te številke 
se ne smemo zanašati . Vlada je zato že 
sprejela Iri obsežne svežnje zakonskih 
ukrep<N, v katerih so ukrepi za pomoč 
gospodarstvu v skupni vrednosti sedem 
mmjard evrov. Gre za sofinanciranje 
skrajšanega delovnega časa, mesečni 
temeljni dohodek za samozaposlene, 
državna porOOtva in likvidnostne kredite 
ter turistične bone. Vse to so ~ike 
porncx';i, s katerimi žel imo preprečili, da 
bi se nam ponovila zgodba, ki smo jo v 

SIOVen~ ~i leta 2008. Takrat smo 
se na gospodarsko krizo odzvali z za· 
tskanjem pasu n s krivičnim posegom v 
prihodke drža04anov. Zdaj ravnamo rav· 
no nasprotno. Med proti krizni:ni U<.repi 
je tudi program zgodnjega opozarjanja 
na težave pocfj8ti (tako ~ 
Early Waming Slovenija). po ocenah BJ 
komisjje se v Evropski lTIiji vsako leto 

SOClČi z insolventnost jo več kot 200 tisoč 
podjetij, zaradi česar izgubimo 1,7 milijo· 
na delovnih mesI. S to težavo se sooča· 

mo tudi pri nas, zato ~imo organizirati 
sistem ~ podjetjem _Mentorstvo 
za obvIadovaIie težav- . Earty waming 
&rope (E'NEj, ki je tJj l prvič vzpostav· 
ljen na Danskem n ga zdaj izvajajo že 
v osmih evropskih državah._ 

VABILO MENTORJEM, 
DA SE PRIDRUŽiJO 

_Program Mentorstvo za obvladovanje 

težav (EWE) temelji na tem, da podje~u, 
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ki je v težavah in ima še vedno poten
cial, da se reši težav, ponudimo pomoč 
izkušenega mentorja,- je poudaril mini
sler za gospodarski razvoj in tehnologijo 
Zdravko Počivalšek in nadaljeval: .alj 

je. da se pOOjelje s POrrIClQ::> strokcNne 
pcq:xJre izogne insolvenčnemu postop
ku, zatem pa ga vodino na pot pooovne 
oživitve POSk:Narla na novih zdravn te
meijih. Končni cilj tega progama je po'-"1-
čarie stopnje prežMltja podjetij. ki so v 
težavah. Slovenija je na pobudo Podjet
niško trgovske zl:Jorr'ice pri GZS in Ev
ropskega združenja maih podjetij ESBA 
pristopla k temu programu lansko leto, 
program pa izvaja spirit ~nija. 

Program bo zaživel. ko se mu bodo 
pfidružii domači mentorji. zato na tem 
mestu vabim vse uspešne podjetnike. 
da se pridružijo programu zgodnjega 
opozarjanja na tež<M! - Earty Wamir.g. 
ter da s,.qo osebno uspešno izkušnjo 
delijo tudi z drugimi podjetniki in fm po
magajo pri izhodu iz težav. Izzivi pred 
katerm je slovensko gospodarstvo so 
veliki, a niso nerešlj vi . vsak med nami 
lahko za okrevanje gospodarstva stori 
veliko. Zares dob!i pa bomo takrat, ko 
bomo osvojili rTlisaoost o sodelovanju in 
vzajemni pomoči. Stopimo Iorei skupaj 
zdaj, ko so zdravstveni ukreP omehčani 
in ni za sodelovanje l10bene ovire več._ 

je končal svoj uvodni pozdravni nagovor 
minislef za gospodarski razvoj in teh
nologijo Zdravko Počivalšek. 

TUDI EU PODPIRA 
PRAVOČASNO POMOČ 
PODJETNIKOM V TEžAVAH 

Dr. zoran Stančič. vodja predstavništva 
Evropske komisije v Ljubljani. je poudaril, 
da je tematski poudarek 7. mednarodne 
MSP konference - .JlJentorsoo za izhod 

iz težav ( Early warni"lg Europe)- na 
mestu. še posebej spričo letošnje epi
demije. BJ je ta program podprla že leta 
2016 v sklopu programa Cosme. ki je 
namenjen financiranju in pOOpOO malih 
in sredliih podjetij, in zajema tudi meh

anizme za pravočasno pomoč podjet
nikom v težavah. BJ komisjja se zaveda, 

da 25 milijonov rnaltI in srednjih podjetij. 
ki obstajajo v Evropski Uniji, predstavlja 
hrbtenico evropskega gos;x>darstva, 
saj pomenijo 99 odstotkov pOOjetij v ru 
in zaposlujejo etve tretjini prebivalcev 
EYT"opske unije. Zato je BJ kom~ 10. 
marca letos predstavila rlOYO strategijo 
za pomoč evropski industriji pri tako 
imenovanem dvojnem prehcdu - na 
rlOYO pochebno nevtrak10st in na digi
talno preob6kovanje. Namen strategije 
je spodbudili konkurenčnost Evrope. ki 
združuje tudi ukrepe za mala in srednja 
podjetja. s ci~m zmanjšab birokracijo, 
kar je še posebej pomembno v času epi

demije. Strategija želi pomagati številnim 
malim in srednj m podjetjem pri paslo

van .... dostopu na tuje trge ter dostopu 
do financiranja. Strategija si prizadeva 
tudi za zagotovitev finančne dlscipline._ je 
dodaj dr. Zoran Stančič. 

o.. z......s.-at . .... jo ............. ;O' ... E ........... 
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EU PRORAČUN 2021 -2017 
NAMENJA GOSPODARSKIM 
REFORMAM 750 MILIJARD 
EVROV 

.Pred kratkim je EU komisija spre-
jela predlog BJ proračuna za obdobje 

med leti 2021 in 2027. Ta finančni okvir 
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načrtuje v prvem tradicionalnem pro

računu 1.100 m~ijard evrov. drugi del 

pa predstav1a l"lCN instn.ment - pod
poro državam članicam pri reformah .... 

obsega. 750 mi6jard eVrrN. Skupaj gre 
torej za 1.650 mi ijard &lrCN težak ev
ropski proračun in zelo pomembno je. da 

znamo te priložnosb. ki se bodo ponu
jale, ustrezno izkoristiti,o je poudari dr, 

Zoran Stančič in nadaljeval: .znotraj 

tega ctugega paketa proračtna, ki se 
imenuje _Next generalioo ru_ so trije 
stebri, med njmi je eden ključnih steber 
za podjetništvo. kjer gre IJ glavnem za 
jX)SOjila tudi za mala in srednja pOOjeija. 
ki bodo izpeljana ob pomoči SID banke 
in resornega ministrstva. Ob vseh teh 
politikah pa ne smemo pozabiti, da so za 
podjetja kl;h1i enotni trg EYT"opske lX1 ije 
in odprtost meja- je končal dr. Zoran 
Stančič . 

ZDAJ JE PRAVI ČAS ZA 
ZGODNJE OPOZARJANJE 
NA TEžAVE IN 
MENTORSTVO 

Mag. Brane Lotrič:. predsednik Uprav
nega odbora PTZ pri GZS je uvodoma 
dejal. da je PTZ že pred leti predlagaJa, 
da bi program Zgodliega opozar~ na 
t8Ža'-"1 in mentorstva pripeljru tudi v Slo

venijo . • Ponosni smo. da nam je to us
pelo. Tematika zgodnjega opozarjalia na 
t8Ža'-"1 je še posebej pomembna v tem 
času po epidemiji, ko je velik dej gospo
darstva oo \OOno ustavljen. V tem času 
smo na PTZ aktivno sodelovali pri obliko
van ... vladnih ukrepov. Podjetja se bodo 

morala prilagoditi na nove razmere. Tudi 
tokratna konferenca. ki poteka digitalno. 
je dokaz, da se na nove razmere znamo 
prilagod~i in da z digitalnim komunici 
ranje prihranino čas. Ne glede na to. 
kako se bo BJ razvijala. se bo slovensko 
gospodarstvo znalo prjagoditi. V sJabSh 
časih je zato priložnost ravno v malih 
in sredn,h podjeljih. Podjetniški prob
lemi so na tleh. rešjtve so pa v oblakih. 
Program mentorstva za obviadCNanje 
težav ne bo prinesel rešjtev iz obIakcN. 
ampak nam bo dal možnost in izhodišče. 
da začnemo razmišlati drugače. da se 
odpremo novim zamislim. ki so ~ko tudi 
napredek. Povezujmo se in sodeIu;.no 
med seb::li .- je končal svoj pozdravni 
nagovor udeležencem mednarClChe digi
talne konference predsednik Upravnega 
odbora PTZ mag, Brane Lotrič. 

, 
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GZS JE AKTIVNO 
SODELOVALA PRI 
OBLIKOVANJU VLADNIH 
UKREPOV ZA POMOČ 
GOSPODARSlVU 

Mag. Sonja Šmuc, geflffalna direk· 

torica GZS, je opozorila, da je izbran 

naslov letošnje konference idealen. V 

tem kontekstu je opisala nekaj ukrepov, 
ki jil1 GZS soustvarja med epidemijo. že 

konec lanskega letaje GZS vladi pred. 

lagala, da pripravi ukrepe, za prilTlef, 

če bi prišlo do krize. Vlada takrat ru 
pokazala poskJha za to. Ko se je kriza 

letos začela, je bilo treba hitro poiskati 

rešitve. Velik d~ ekipe GZS je delal po 
16 ur na dan, da je lahko spremtjal vse 
novosti, ki SO se spreminjale iz dneva v 

dan, tudi iz ure v uro. V dveh mesecih 

je ekipa na n formacijskem centru GZS 

odgovorila na 3.500 klicev, odgovoria 
na 1.400 elektronskih pisem in prip. 

raila 350 pog~jenil1 OOgOYOrov prayne 

službe . • Bi i smo tisti spletni naslov, ki 
je podajal največ koristntl informacij za 
gospodar"&vo,' je ocenia mag. Sonja 

Šmuc in dodala: N prvem paketu je 

vlada lNI'IC1a čakanje na delo s 100 od· 
stotnm pokrit jem stroškov. Uveden je 

bil moratorij na posoj ila, ki je za eno leto 

podaljšal v~ posoj l. POOjetja so 
dobila vračilo pokoflinskih prispevkov il 
izplačilo kriznega dodatka za tiste zapos· 

lene, ki so delai. Država je prevzela 

nase strOOke višje sile in kar-antene. od 
11. aprila naprej je bil pokrit tudi bolniški 

stalež. Tako je prvi paket pripomogel, 

da ni število bre~nih preveč zrastlo. 

V drugem paketu je bil dan poudarek 
na poroŠt..eno shemo, ki pa žal še ne 

deluje. Pri/:':akujerno pa, da bo z rahlimi 

popravki tudi ta del zaŽiveL Dobii pa smo 

tudi nekaj drugih elementov za spodbu· 

janje naložb na področju gradbeništva, 

predvsem glede dovoIjerj . Tretji sveženj 

, 

pa je omogoči skrajšari delovni čas in 

čakanje na delo, ki ju je mogoče koristiti 

istočasno . oba ukrepa sta bila podalj· 

šana za vse dejavnosti še za mesec ,.mij. 

pri javnih natečaih v gradbeništvu pa 
bodo uporabljane smernice reciproč · 

nosti . To pomeni , da bodo na javnih 

natečajh lahko sodelovale le države, ki 

imajo sklenjene dogovore z Evropsko 
urijo. Dodan je bi l tudi del, da morajo v 

gradbeništvu vsi udeleženci upoštevati 

kolekt ivno pogodbo dejavnosti. Dobi~ 

srno tudi pozavarovanje dajatev. ~D 
banka je dobila možnost, da lahko skt.paj 

z drugimi barl<ami zavaruje podjetniške 

posle z ru in z državami OECD. 

Na GZS že pripravljamo strateški 

dokument, ki ga imenujemo Načrt za 

preboj, zato je tudi ocena GZS bolj 

optimistična od ocen drugih med· 

narodnih institucij , saj ocenjujemo, 

da bo padec slovenskega BDP-ja 

letos le med 5 in 7 odstotki , v pri 
hodnjem leti pa naj bi spet zabeležili 

rast v podobnem obsegu. Zato ne 

dvomim, da bomo tudi to krizo v Slo
veniji izrabili , da bomo še boljši in še 
močnejši. ,« je še dc:dala generaha di· 

reklorica GZS mag. Sonja šmuc . 

V PROGRAM POMOČI PODJETJE NAJVEČKRAT PRIJAVIJO 
ZAKONSKI PARTNERJI PODJETNIKOV 

". ..... "*"'" ........... "'" E......",okop . """-ja ............. .;-.;j 

Iz Velike Britanije, iz Birminghama, se je prek spletne povezave v kDnfemnco 'o"1<.iučil 

predsednik Evropskega z<tuženja mal ih podjetij David Caro, ki je uvodoma pozdravil 

pobudo PTZ, da v Sloveniji začne s programom Early Waming. Vlada v V~ i kj Britaniji 

se namroc pred leti, natančneje leta 2012, kljub predlogu združenja ESB.4. za to ni 

odiočila. Na Danskem je nan1fOC program zgodnje pomoči podjetjem pokazal iz,'emne 

uspehe. Ne samo, da sta preživeli dve tret jiri pocfj8tij, ki so jim prmQČaSno pomag. 
ali iz insotventnosti in stečajev, pač pa se je tudi zmanjšalo število SamOrnC:«N med 

podjetn iki, izboljšala pa se je tudi plačilna disciplina. David Caro je tud i postregel z 

zanirnivirn podatkom, da \OCina prošenj za pomoč ri prišla s strani podjetn ikov, pač 

pa s strani njil10vtl zakonskih part!lefjev, saj so težave zasebnih podjetn ikov vrgle 

temno senco problemov tudi na njihove družine in na njih::M) zasebno premoženje. In 

zakaj je ta program tako uspešen? -Zato, ker nevtralni zmanji mentorji velMkrat laže 
in hitreje vidijo rešitve težav kot \'ud;e, ki se v njih znajdejo,. ocen~je David Caro. 

še nikol i v zgodovini pa se niso podjetja znašla v taki kriz, kot so se ob pandemij 

Covid·19, ko se je celotno s..etovno gospodarstvo ustavilo. To je pravi čas za začete+<. 

tega programa, saj bodo mikro, majhna in srednja podjetja potrebovala vso možno 
pomoč svojih vlad, Evropske unije in podjetn iških organizacij , je še dejal David Caro. 

ZAUPNOST, NEPRISTRANSKOST IN NEODVISNOST 
MENTORJEV 

N program Early Waming Et.rOpe (EWE) je danes vključenih 35 part!lefjev - vlad, 
nevladnih organizacij in akademikcN in devet držav iz vse Evrope,. je poudari l vo::Ija 

projekta Earty Waming Europe Morten Moller, ki se je z Danske vključi l v konle!-· 
ence. Kriza v gospodarstvu namreč ogroža delovna mesta, življenje družin, loMInih 

skupoosti in države. osnovna zamisel programa EWE je, da pomaga podjetjem še 
preden zaidejo v kolesje pravosodja in stečajev ter izterjav. Pred 13 leti je zamisel 

zaživela na Danskem v sodek:Nanju s tamkajšri imi podjetniškimi centri in s special . 
iziranimi mentorji, ki brezplačno pomaga,'J pc:djet;em in podjetnikom. Njihov etični 

kodeks predvideva, da daujejo po načelu zaupnosti, nepristranskosti, in neodvisnosti. 

Slovenija bo tako deseta država, ki bo vključena v mehanizem E'NE. 



PODJETNIKI, POGLEJTE V PRIHODNOST 
IN UKREPAJTE ŽE DANES 

Na tokratni konferenci za mikro, mala in srednja podjetja, ki 
je bila osredotočena na program zgodnjega opozarjanja na 
težave, so pripravili že tradicionalno okroglo mizo. Na njej 
so spregovorili tuji in domači udeleženci ter razgrnili izkušnje 
uvajanja programa EWE v različnih državah ter v različnih 
kulturnih okoljih . 

NA NOVO MENTORS1VO 
UVAJAJO SLOVENIJA, 
HRVAŠKA, MADŽARSKA, 
LA1VIJA IN FINSKA 

vodja projekta Early WanWlg &.ape 
Morten Moller jeOSlletil, kako se je 
projekt pred trilajstimi leli na Danskem 

začel in kako se je II tem času raWril 
tudi na druge evropske države. Danes 
sodelujejo s petnajstimi partnerji II sed
mih državah. NjihoY namen je, da bl delili 
dobro prakso II čim več okoij. Pro;ekl je 
bil sprva aktMln v Irttl drŽaVCIh. te pa so 

potem kot mentOfSke ttŽlM! pomagale 
noviTI. Letos se proQratT'I.l pridružlfl:l 
SiCM3nija, H~ka. Macttarska, Latvija in 

Frnska. Bistvo projekta;e. da je pomoč 
mentorjev nepristranska in zaupna. 

.Mreža st~ izkuieri'l svetCMllcev 
brezplačno svetuje ~tnikom, kako 

lNeIjaviIi spremembe in obrat II poslo

vanju. da se iZkOPIjejO iz težav. ce pridejo 
po pomoč družbe, ko so rjihovi prob

lemi te preveliki. jm predlagamo zaprtje 
firme, ker ne bi bilo pravično. da bi še 
naprej delali na pozitivni ničli, ne da bi kaj 
zaskJN. skozi svojo delo skušamo po
l'T'I999Ii družbam, da POYeČ8fO Pri'lOdek 
in ustvarijo več delavnih mesI, ne pa da 
životarijo,. prudarja Morten Moller. 

MENTORJI SO NEODVISNI 

ln kako se je vse začelo? ·vse se je 
začelo pred finančno krizo. Kreditodajalci 

in oblast SO izgubljali denar. poleg tega 
smo opazii, da vedno, tudi ko ni krize, 

obst&jtl potreba po pomoči podjeljem. 

ElNE spremlja ~s ŽiVIjetiSki krog pod
jetij, saj gredo vse družbe SkOZi dobre in 

slabe čase. In še preden ZatnejO kicati 
na pomoč cdveInike. kar je drago . .." 
skušamo pomagati.' pojasni Morten 
MoLler. -Delamo na eličnll vrednotah, 
smo neodvisni, nismo pod vpLivom 
kreditodajalCev in bank. poleg tega ne 

zastopamO da\61e 1..pfil\I9. smo v celoti 
zaupni. ce pa bi opazi kaj nezakcritega 

v ~ poqetij, bi .." takoj prene
hali s-.etovati in jh PfijaYiIi obLastem. To 
se je že zgodilo, vendar n:I(k). smo pro
fesionalni in pcnujamo visoko kakoYost 
storitev. DeLamO z naj~šimi svetovalci 
in mentorji. Svetovanje pa je za podjet
nike brezpLačno. Ne ustvarjamo ~ Lažrih 
~. Družbe in podjet!WU, ki SO 
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v krizi, Lahko tMtrO podležejo PaltJCIlah 
OČaI"Otl!'Iil"I ponudbam, mi pa to pre
pmOmo. 

VEČ KOT POLOVlCA DRUŽB 
PREžiVI 

~tevlke govorijo srme zase . • vet. kot 

polovica družb, ~ v progam 
ElNE. preživi brez stečaja TISti tretjini, ki 
je Končala v stečaju, pa smo uspe~ rešiti 
nekaj pr~. Včasih v ta namen, 

da se reti premoženje, tudi pospe!mo 
stečaj,- l'8ZIOŽj Morten Moller in doda: 
-EWE je dobra naložba vsake dnJ!be. 
za njeno popularizacijo pa je potrebna 
tudi medijska kampanja._ ln kako merijo 

rezultate? Na Danskem I1lElIijo rezul
tate mentorstva za obvladovanje težav 
s privarčevanim denarjem. ki ostane 
državi. družbi, oblastem in ne l'\aZaQie 
podjetrWIcm. Rerutalov pa ne merijo z 
družbami, ki bi sicer preživele. vendar bi 
živoIariIe. 

PROGRAM EWE ŽE JULIJA 
V SLOVENIJI S SPLETNIM 
VPRAŠALNIKOM 

Oralen Jeremit, ~ programa EWE 
SIoYenija.I"I8f)(MlduJe. da bo spn ul ju
lija 2020 pričel z aldivnm izwjanjem pr0.

grama E'NE. Tako kot v drugih državah, 
bo progam tudi pri nas prilagojefl na§m 

poseOnos!ffl, ki se oblikujejo glede na 
na§o rnentailelo in zakonski okvi'. -v 
tem trerutku Lahko rečem, da je program 
v PiIOlrj fazi. Letos ga bomo ObIiI<OVaLi 
na podagi i1IOrmaCij s terena. Na spletni 

stran Spna Sk:M:!nija bo pripravljen 

spletni vprejahik, ki ga bodo podjetja 
izpolnila. če se bodo želela prtaviti k 

temu progarnu. Na POCIagi ten Odt,PI
t:XfN. bodo POCI)etja napotena na razične 
rOOitVe. Možni bodo štirje OdgOYOri. Ai 
podjetje SPLOh ne ~ pomoej, 
ali ima korektno poslovanje. a v nekat

em segmenbh zaznavamo strokovno 

podhranjenost. v tem primeru bi ~hko 
zaposlene n91X'tili na naše brezplačno 
strokovno usposabljarje. ce bi zaznai, 
da se je podJetje maŠIO v težavah, bi 
mu MY ustreznega mentaja, ki bi vodil 
podjetje nekaj naSIedrjh mesecev. Cetrti 
možni OdgOYOr pa bi bil, da ni objektivrih 
možnosti za rešitev poqetja. kar pomeni, 

da bi predlagali, naj gre čin prej in na 
čim cenejši ~ v inSOIVenČni posto
pek._1'8ZIožj Oraien J eremIt. 

• 
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DISKRETNOST NA PRVEM 
MESTU 

NajbrŽ ri treba lXlSElbej poudariti, da 
bo tudi pri vpraSak'iku, ki bo na spletri 
strari spma že ~ 2020. dskretnost 
na prvem mestu. za vse dodatne inlor
maci;e se laI*O podjetriki ali podjetja 
ObrnejO na spol točke . • ~ so 
lahko vama v SniSIU diskletnosti rjho
vega obrcrv'navar1a. zaznavamo namreč 
st9"natizi'8nfe~, ki so v t~ in 
tisttI, ki so že !la v stečaj. NM IT1CItN je 

pomagati P<>Cijetrikom. mi srno tu zar'fe. 
Gojiti in spocI)ujati moramo pcx:Ijet-
niški duh,- ugotavlja Draten JeremIč 
in doda: oOOgc:war}anje na vpra~lnik. je 
prosto, pristopi vsak sam, Spirit podjetij 

ne bo sprem~l, podjetje ali poqetnik. 
se sam odloči za to pomoč. pogojev in 
Kriterijev ne bo, prijavil se bo lahl<o vsak.. 

pomoč bo brezplačna. -

PODJETNIKI VELIKOKRAT 
NIMAJO POTREBNIH ZNANJ 

Mag. Katja Kraškovic, pradsedrica 

upriMl. cireklorica in dekar1ja FalaJtete 
za ~'o() in Gea ~. 1.JQCIIaIoia. 

da POdjeIriki ..eikOkraI: niTIajO p0-

trebnih Zl"IaI1. zakaj je to tako? -To je 
zelo pomembno vprnšar1e. Ra:ZIOgQ.I 
je več. Eno je meotaliteta. O težavah ne 
ga.oorimo radi, tudi hVaImO se ne preti
rano. Drugi del je zaupan;a. Tudi ~ 

nismo napoli. pa tuci izot:lraževarle ne 
ponuja vectxl vsega. zelo pomembna 
je vrhu:lsk.a ek.Pa VsekaI<Dr pa bi morali 
biti bolj inovativni na izobraževalnem 
področju, česar do zdaj nismo poznali. 
Mogoče nas je šele epidemija prisilila da 
upombIjamo vse dgtalne možnosti, k.i jtl 
ponuja digtalno orodje. Moj poziv je. da 
ve!}amem, da lahKo s skupnimi močmi 

na izobraževalnem ~ dobimo 

NA POLJSKEM ZAUPANJE PODJETNIKOV USTVARIJO 
Z ZASEBNO FUNDACIJO 
~teni TzoU Stecka, s Ft.ndacije firmi Rodzine, iz poznana je SPragCNOria o POIjSktl 
izkušrlah pri ~ progama EWE. ·Na poljskem imamo 1,9 miIP"la gospodarskjl 
druž:b, od teh je 99 odstOlkcN SreCtJjih in majtnih, predvsem družnsktI~. Gre 
~ sektor. ki l.ISMWja 70 Od:StOtkOY delovnih mest. sarm 30 odstOlkoll teh ~ 
Il malti POOjetij pa pretivi prvo leto ~, zato je progam EWE za nas zelo 

pomerrtlen. ~ na poljskem Je naSIEIdIie: biti podjetnik pomeni biti sam, 
tudi v slabil časi\, pa tudi raven ztl..lpllrfa Je nizka. laUPaIla v javne USIar"lOIIe ri, zato 
program EWE teče prek zasebne ftrdacije. poleg tega r;..qe tuci ne verjamejo, da 
je 10, kar je brezplačno, tudi dobro. poleg tega se na poljskem r3ZlK1""I6. da je gCMlriti 
?~, nekaj SIabega.- opisuje Elenl Tzolo:a Stecka. Zalo je model, 1<0 ge za 
J<M1O Il zasebno partnerStvo med zasebno fundacijo in drž1MlO ~ za P<>Cijet
~tvo pri iZVaj&-"IjU tega programa. zelo pollieliOOl Tudi na poljskem je svetoYaf1je 
breZplačno, POnUC:IijO pa ga tistim 1X'dje!jem. ki ga potrebujejo in so se p.iaviti za 
pomoč. 

MENTOR SE MORA vLIVETI V ZGODBE DRUGIH 
Ena taki"l, ki je najPIej prejela pomoč.. potem pa je sama postala mentorica v pr0.

gram... EWE. je E_lina Pisarezyk. začela je kot pcqetrica v očetCM;ll1l ~ 
VeIiIem gcd>enem ~ in pozna vrtiljak dOI:ril in slabih ~ v POSIO-
~ podjetja. lar;:! je ~ pomembIlO da dobi POdjeIniO;. neVtJaIen pogled oo 
anaj. Mentorj so bolj objektivni kot nekdo, ki je po::qetje ustvaril, treba pa je ustva-
riti ObOjeStrMSkO ~ med podjetnikom in "Olloljal" .• Zaupanje je najbolj 

pcmernbno, zato je pomembno. da je mentor nekdo, ki ima sam ~ s~
rišt'o()ffl in se zna vživeti v ZgOd:Ie drugih.. meni E_lina Pisarrezyk. Na poljskem je 

med mentorj tudi veliko uspe&nih podjetnika.', ki so zgled drugm. živtjerla. 

" 

dobre mentorje za ta program,' ugotavlja 
mag. Katja Kra§kovic. Na vprašarie, 

zakaj bi nekdo. ki je uspešen svetovalec 
postal še breZPIat.ni svetowlec. in ali 
ri l:lfeZPIaOlO ran.mIjenO I<ot sIabOO, 
pa OCIgO>.()ri: OMarSkaj se zdi sIabOO, 
vendar ri vse tudi zares brezplačno. 

kar je tako pon...;eno. pomemb 10 je, da 

znamo vsako pomoč ceniti. MenIof je 
svetovalec, ki je §el SkDZj ~ USPffirIO 
žio.1erlsko pot in je zalO ~ te us
pehedeiti.-
r. kot dodaja David Caro, pred:secnk 

Evropskega ZdrUŽeIia malh pcqetij 
ES8A, je potrebna tudi velika medjska 
prorno.:qa tega programa. da ljl4e spoz
najo, da je častno biti mentOl". 

PROGRAM EWE NAJ BO 
PRILAGOJEN LOKALNIM 
RAZMERAM 

Tudi Morten Moller poudarja. da so se 

tekom let naučili. da je treba program 
EWE priagociti lekan poslovni klA-
t~. SO izzivi in aWe. pa tudi priažnosti 
v lokani1 partnEl!jih. V pilotnih ~ 

je VeM<O dotri1 praks. vtasn ~ v 
program lud lokalne župane, potrebna 

je M1P8l9a lIekSibiInOSt in POOgOdIjO.OOt 
·PotrebujM"lo dobre mentorje. 10 je bist
veno. pomemb 10 je določiti. kdo oo ..oj~ 
projekt, svetowlle mora biti l:lfeZPIaOlO 
in brez političnih ozadij. prek EWE dekJje 
prek tiSOč mentorjev. ki imajo znanje in 
izkl.I§nje. že zdaj načrtujemo mednaroctli 
dan rnentorjeol. 'veseli bomo, da se nam 
bodo PriO"UŽiIi tudi SIOWnSki mentorj v 

prilodrje.- dodaja. 

KDO BODO SLOVENSKI 
MENTORJI? 

Oraten JeremIč razloži, da ima spirit 

trerutno 22 rnentorjeol, ki so se porudi~. 
pot je profesionalnih svetovalcev, POI pa 
pcx:IjetnikOv z izku&ljami. Nekateri so že 

upokojeni in žeiijo izključno vračati družbi 
nazaj, kar so uspeli ustvariti v teh Ietil. 

-PreseneU nas je veik odziv. da so pod

jetriki ~ pomagati breZPIaČnO,_ 

poudatja Dt-aien Jeremič. veliko 
pozornost bomo v PI ihodi lje posveti 

~, lzobfažeyanju in~ 
mentajeY. Letos jeseri bomo Orga-iZiraIi 
srečar1e mentofjeY. se prej pa se bomo 

posveti ~ svetowlcev naše 
spol točke. da bodo znali pravilno oceriti 
in razvrstiti ~ ki bodo OdgO.Iar
jala na že julja objavljeni vprašalnik na 
SPIetnl) straneh Spirita SIoYeni;a. 
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ZAKLJUČKI 7. MEDNARODNE E-KONFERENCE MSP 

Na I<Dnfefenci PTZ srno v zvezi s programom zgodnjega ob\.1adovania težav v podjetjil1 sprejeli naslednja priporočila: 

1. Program Eatty Warnlng je drufbeno ln ekonomsko koristen, zato se je potntbno zavzemati, da njegov obstoj 
zagotavtjamo tUCH ... prihodnje; 

2. za uspelno lzvajanje programa ~ Early Wamlng, je ključno sodekwa,.. ........ relevantnih deIe1nlkov; 

3. Defelnlkl podjetnllkega podpornega okolja bl morali podjetnike ... te1avah, s katerimi so ... stiku, spodbulati 
in opogunUjati naj uporatMjo ponujeno pomoč programa Eatty Wamlng; 

4. Kjer je to smiselno ln mogoče 1_ potntbno promovirali ln spocIbuj.,i ozaveičanje podjetrMkov - predvsem 
potencialnih prostovoljnih mentcwjev • o pomenu vratanja dndbi. 

Agencija SPIRiT zbira mentorje, ki bodo prostoYoljno in breZPlaČnO po načelih neocMsoosti , nepristranskos~ in zaupnosti brez
plačno pomagal i podjetjem v težaval1. Program bo stekei do konca letošnjega leta. 

r.;SPIRIT 
ll!!I SLOVENIJA 

• 

KAJ PONUJAMO? 
• Brezplačno podporo mentorjev prostovoljcev, usposobljenih in izkušenih gospodarstvenikov, podjetnikov ali 

strokovnjakov. 

KAKO DO PODPORE? 
• Če želite brezplačno svetovanje, izpolnitevprašalnik na naši spletni strani ali obiščite najbližjega svetovalca mreže 

SPOT Svetovanje. 

Izpolnjen vprašalnik bomo pregledali. Če bomo ocenili, da je vključitev v program smiselna in potrebna, vas 
bomo o tem obvestili in povabili na poglobljen pogovor pred dodelitvijo mentorja. 

Sloveniia ie enaod desetih dr~av. vkliutenih v pobudo ~Early Wamlng Europe«, ki temelii na uspe~nem danskem modelu. S programom 
prispevamo predvsem k zmani~evaniu ~tevila stetalev in k ohranitvi delovnih mest 

... 0 . ... UH". 
"" .... , """ " .. " ... ,,' .. "., 

SPIRIT Slovenila. la""" agencija Republik" Slovenil" za !pOdbujani" podletni~tva. Inte,,,,,cionaliz&CIJe. tuj'" inve<tlcij in tehnologiJ" I www.'pjnt<l""enia.<i 
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POMLADNI VETER 2020 
ZAVODU ZA RAZVOJ 

v 

WALDORFSKIH SOL IN 
VRTCEV SLOVENIJE TER 
DIREKTORJU IZTOKU KORDISU 

v 

• Besedilo: VIDA PETROVČiČ 

Komisija za priznanje Pomladni Veter 2020 je za prejemnika priznanja Pomladni Veter 2020 
izbrala Zavod za razvoj waldorfskih šol in vrtcev Slovenije in njegovega direktorja g. Iztoka 
Kordiša . 

Komisija je pri utemeljitvi svoje odločitve izpostavila sledeče: 

• v slovenskem prostoru ima zavod 27 -letno tradicijo na področju izobraževanja otrok in 
mladine, tako na ravni vrtcev, osnovnih in srednjih šol ter glasbenega izobraževanja, 
• z inovat ivnimi pristopi in metodami v izobraževalnih procesih so bistveno prispevali k dvigu 
ustvarjalnosti in razvoju raznolikih veščin, ki jih posamezniki potrebujejo v današnji sodobni 
družbi, 
• s svojim delovanjem in zgledom podpirajo ter razvijajo vrednote, ki so ključne tako za 
razvoj posameznikov kot tudi širše slovenske družbe (npr. spoštovanje edinstvenosti 
posameznika, spodbujanje ustvarjalnosti in razvoja potencialov posameznika), 
• kot zasebna izobraževalna ustanova so v teh letih bistveno prispevali k vzgoji in razvoju 
velikega števila pozitivnih, ustvarjalnih, zadovoljnih in razmišljujočih posameznikov, ki so v 
njihovih izobraževalnih procesih pridobili številna uporabna znanja in veščine, ki jih prenašajo 
in širijo naprej v poslovnem in širšem družbenem okolju, s čimer ustvarjajo boljšo družbo in 
prispevajo k ustvarjalnosti v gospodarstvu. 

Za glasjlo Veter je spregovoril nagrajenec - direktor 

Zavoda za razvoj waldorisk ih šol in vrtcev Slovenije 
Iztok Kordiš. 

Najprej nam povejte nekaj o zgodovini izobraževanja po 
waldorfski me tod i v Sloveniji , kako so se razvijali vrtci , 
šola, srednja šola, glasbena šola, kako se je razvijala 

doktrina? Kaj je bistvo te doktrine? 
IZTOK KORDiŠ; Waldorfska pedagogika je v slovenski prostor 
prišla v trenutku, ko se je na pedagoškem pcxlročju pojavia 
žeja po iskariu novih spoznanj in praktčn i h izboljšav. Kef je us
rTIef~ev waldorfske pedagogike grajena na razumevarju značil 

nosu razvoja otroka oo rojstva do zaključka pubertete, je že v 
času, še Pfeden je prva waidorlska šola začela z delovanjem, 
s tujimi predavatelji, ki so odpiral nova spoznanja in nove po

glede, prinesla 5VeŽno in odprtost za poglabljanje metodično 

didaktičn i h principov na celotnem slovenskem pedagoškem 
področju. Vstop v slovenski prostor je bil javen in odprt za vse. 

" 

WaIdorlska šola Ljubljana je začela z delovanjem 1. 9. 1992. 

Ustal""rCl'Ajena je b4la na pobudo civilne iniciaiM3 staršev in 
učiteljev združenih v okviru Društva prijateljev waldorfske WIe in 
je bila P!Va pri nas, ki je CmOgOČaJa izobraževanje po posebnih 

pedagoškt1 načelih. Z njenim priznanjem je Republika Slovenija 
potrdila svojo pr~noot lXesničevanja pluraloosti v sli:::M'ln
skem.šolskem sistemu. Ustanoviteljst-.o je bilo leta 2007 zaradi 

lažjega zagotavljanja kval~ete vzgojno-izobraževalnega dela 
Pfeneset10 na zavod za razvoj waIdorfskih .šol in vrtcev 
Slovenije - z-.me. 

Waldorfska šola Ljubljana je že ob ustanovitvi strmela k 
postavitvi organizacije za vse starostne stopnje, saj je pri Pfo
cesu vzgoje in izobraževanja po ~ih waldorfske pedago
gike pomembno, da gre za celostni proces od predšolskega 
Ob::lOOia do končane srednje.šole. Tako danes teče delo po 
enotnih načel ih waldorfske pedagogike v vrtcih, osnovrih in 

srednji w.'. večina otrok. prehaja iz vrtca v šolo. Izvajamo tudi 



integrac;ijO otrok s poset;rirni potrebami. V redne razrede SO 

IaNU) VIdjUČeni tudi otroci z lažjo motnjo v ~ razvoju. 

Siri in učitelji delo zao.oda podpi"aio tud S prost~ 
delom, v obiki delavnic, predava1. lA'ejanja ~ prostorov. 

zavod je aktivno vključen v mednarodno mrežo waIdorlsktl šol 
in je član Evropskega sveta waldorfskih šoI-ECSWE. ki ga je že 

leta 1992 priznal za poInopmvnega člana 

Osnova waldorfske pedagogike je nauk o čIoYeku kot tele
snem, dutN:Mlem in dJšeYnem bitju. poudar}a svobodo misli 
ter enakost pravic. zato gradi na SOdaIni. verski in značajski 

raznolikosti. Gre za vzgojo in iZObraŽeVaIie, ki otroka O/:lr<MlaVa 
kot enkratro bitje z VSeITIi ~ lastnostmi in ga ~ 
na vstop v~. \kliko pouda'ka je na ~ in ČUter;J 
Z n&8\IO, za WaIdOr1SkO šolo pa je ~ tud kontnjteta ka
tt.meg8 izročia in visoka stopnja ekOIO§ke ocIgoYomosti. Y#j

dor1ska ~ želi ČIOYeka zajeti v celoti: rfe9O'.<> rriseI, čut€fie 
in ~ in ne poudarja le teoretičnega ~ Izpiti in 
ocene rikakor niso glavni cij waldortske vzgoje, čeprav SO 

njen pomemben del. lJSPetJ ni najvažnej~, saj iMe predvsem 
izvrnost nlI$J.e!la. Pomemono vlogo v waICIOrlSkIt"l ustanovan 

igra umetnost s sredstvi imaginacije. inspiracije il iltuiciije. 

V obrazlo1itvi so omenjeni inovathmi pristopi, povejte 
nam kaj o njih. V obrazlo!itvl Je naveden dvig ustvar

Jalnosti, razvoj razno!ikih veitin. Kako se vaši nekdanji 
lolarji znajdejo v poklicih ln v katerih so najbolj uspešni? 

IZTOK KORDIŠ: Ne govorimo samo o ustvarjahosti in ra
ZIieni"I veščmh, ampak o izgradnji celovite osebnosti in raZVCf.J 
volje. PTedVSem VOIfa je kvaliteta. ki bi j danes, v času po
tr~tva il preobilja dobrin. moraii posvečati posebno pozor

nost. 

0Sr0C:M"Ii princip našega POUČeVaJia temel, na stali~, da je 
poučevar"ge \XneInost. Učitelj, ki dOiOČeI () snov poučuje mora 

to poyezati s PTnemm iz konkretnega ~ na ta način, 
da učenci zatutijo lepoto sveta in da se v JltI VZbUdi Iltems. 
MiSene procese razvijamo s POrnOCjO predloctlega udejst

VCMVla na ~ in emotivnem podro:!fJ. Do p!J:)ertete je 

-FTZ 

raZrni§Ijatie globoko poyezano s čutaoiem, zato v tem OI:X1ObjU 
~ s POrnOCjO ustvarjanja l""IOlraIiih slik. preko zgodb in 
praktičnega udejs~, Dobra ideja ima po navadi kOrerWle 
v neI<.i pozitivni precf10dni iZkUŠnJ, ki je VeIiIrDkrat posledica na-
tančnega QP8ZOIISr"Iia ali I<.onkretnega dela na nekem ~. 
Zato v naAO ~ vnašamo veiko praktično t.met-
niških ~. OtrOCi v OSnC:MIi šoli se pri pouku ročntl del uqo 
kvačkati. plesti, vesti, šivati, polstiti, krojiti in uporabljati ~valni 
stroj. Prav tako pri J)OIJ<u Iesorestva ~ različne enos

tavne uporabne predmete.lnaIie tell spretnosti se r"I9dg..ooi 
tudi v sre01ji!oli, kjer obIikLteio kcMne, pietejo ko§.are, se učijo 
0SIlCIY ~va. vsi osnovnošolci igrajo llavto in SOC:Ieh.4eiO 
v razredt ~ orkestru, ne glede na to ali so ~ v glas

beno šolo ali ne. vsi tud ~ pri razrednih gIedaIiŠktl 

igafl. SIikaile in ~ sta na lXOikU ne le v osnovni MlPak: 
rudi v Sre01ji AoIi. Verjamemo, da je vse to bogata naIO!ba za 

razt.mevar'fe in usvajanje zaht~ flliSEHl proceso.t. Ne 
le, da ob tem, ko nekaj USlvario doživijo noIra1e Z8doYoIjStvo 
in samopotrcitev, ampak znajo tudi ceniti vbžen trud, ki je v 
vsakem izdelku, ki jih obkroža. vsako praktično delo pa po
trebuje tudi natančen načrt. Med delom se otroci srečujejo z 
~tvami in ~ia po izboljšavi je naraven odziv. ob izdelku ni 

potrebno dati štEMčne ocene, kajti posameznik ZI<\tV(a umesti 
svoje delo med ostale il sam ugota.i na kakšen bi naredi iz
~ in v čem in kako bi lahko napredcMII. 0ZaVeAtanje 

deIOYnega pmcesa je samouneveo del vsakega praktičnega 
ali trnetniakega dela. 

Vr1uan svet. s katerWn smo prežeti vsi, SamCX.n"IEMlOSI d0-
brin sta nas odt~ od reane presoje, kaj lahko uresrono 
in kaj ne. Zato lahko rečemo, da našim učellCeITI in dijakom 

skozi praktično umelnii1ko delo porujamo neko izho<:išče za 

oo;avno udejstvovanje tako na praktičnem. l.XT1etniSkern ko! 
tudi socialnem in intelektualnem področju. Dijaki. ki so zakliu
či naše šolanje so dokaj enakomerno porazdeljeni med vse 

vrste š\ooijeY, veliko pa se jih odoči tud za študij v tujri, kar si 
lahko razlagamo lako, da se upajo podati v neznano in vstopiti 

v neznane zahtevnE!j§e prni2kušnje, kjer je v rT1IlCIgtI prmeril 
POCrebnO elMar za šll.Jdij pokrivati z lastnim delom. 
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Kaj so bili glavni izzivi v Sloveniji pri uvajanju te dotr;
trine? 
IZTOK KOROIS; Lalo 1992 je rri1eSIO Y8ter svežine. iskaaia in 
~ kako bi lahko v družbo PMeSi nekaj 1lCMIga. PrVti 
~ o waidorlski pedagogiki so se lJCIeIeŽi mnogi ubteiji 
in svetovalni delavci državnih šol in prav oni so bili tisti, ki so 

začuti~ ŽeIiO po tem. da se predavatetji Vf8Č8jO, kajti waidorlska 

pedagogika p:Irluja izredno bogat ~udij o psi~ razvqu 

otroka v posameznem obdobju in učnem načrtu, ki PrilaM. 
OdgOIICr na razvojne potrebe. Izobraževanje pred deseUelji je oo 
vključevalo veliko praktičnega udejs~, kar pa Je sčasoma 
PriČelO izgir1ati in se proobIiI<ovati v POCIaj<W1ie zgolj teoretičntl 
razlag. vedno pa. je bilo mištjena, da je intenzivfo tA<Wrjalje z 
ume~ vsebi'1ani zgolj za nadarjene posameznike. Da je 
prakti{;nO in ~ delo poyezano l intetekttJanm n& 

pred<om posameznika pa do takrat ri bio l.Idej8lljenO v učnih 
načrtl1 niti v pedagoški~. To je PritegrWO veliko §tevic 

ljudi. Na prvem javnem predavarju v GarKarjeVem domu POI 
leta pred ustanovit,"*> šole se je malo okrog 200 Iiudi. Na in
formativni vpis za prvi razred pa je prišlo 100 prijav. Potreba za 
nekaj r'IOIIega je prit>la. v istem času kot ponudba. 

Koliko je va!ih učencev in koliko profesorjev ter 
učiteljav, kak!na Je raven izobraf:evanJa po tej metodi 
v primerjavi s tujino. kakšne so razlike? Kako so to 
metodo sprejeli Slovenci? 
IZTOK KOROIS; lahko rečem, daje waldorfska PedagOgM 
v SIOVE!niji dobro sprejeta in lN9Ija.1ena saj ~ zarj:l 
stalno raste. V okviru ZaYOda za razvoj waIdorfskl1 001 in vrtcev 
v SIOVeriji trenutno defuje deset vrtcev, pet waldorfsktl os· 
l'lCl'vflih AoI, gimnazija in waldorfsKa glasbena !ola, ki jh skupaj 

obisk~ skoraj 1.200 otrok in mladostnikov', 

&>le in vrtci delujejo v Lj\.t>Ijani. Kranju. RadovljiCi, na jesen

icah, v BlA<oYici, AjdoYščini,žak:;u, Celju in Murski Soboti. 

poleg dejstva. da otroci radi PrtIajajO v &>lo, o dobro opmv. 
t;enEm pedago§kem daki pričajo lUCi rezutati UtenCeY il 
diakCrOI na raZIiČnI1 ~ ~ in ~ lekrnoYarjh 

(vegovo ~ cankarjeo.o PriZrIarle, vesela !ola ",), ek· 
StemEm ~ znanja il maturi. KIjJb temu. uspeha na 
tekrTIOYar'fh ekstemih izpiti'! ne preds\8'.1amO kot glavno kak0-

vost !ole, Vsaka generacija t.čencev ~ v času osnovne 
šole približno šest upfizoritev gledališki1 iger, pogosti so nastopi 
učencev glasbene šole, ki detuje v okviru zavoda. 1Jčef1ci. oj. 

jaki, učitetji in stri šole se redno t«:le!ežujejo !portnih prireditev 

" .......... -~.,.. ...... " .. 

kot SO ~ mamton, Tek ~ ~ maraton ... sola 
je znana tudi po §teviinih eI<SklIZijah, iZWni'I šolah v naravi, 

iltenzivnem mednarodnem ~ z učen:;i WaIdOr1Skih 
šol V tujni, WaIdOr1Ski olimpijadi, in po med1art::Idr'W1 iZrTIeIiaVah 
dijakov. 

pohvale za razvoj in kakovostno delo WaIdOrlSke šole prihajajo 

tudi S strani 6'lfopsktJ opazovalcev, dcmačih prist~nih Ofganov 

ter kOIegOY iZ ostajh osnovnih šol, predvsem pa S strari starnev 
il otrok. 

Vel ik dO$ef:ek je bila izgradnja šole, ki jo vodite. Kako je 

potekala? Tu je pomemben tudi vaš osebni prispel/ek. 
IZTOK KOROIt: sola, kot vsak org<rizem deIU;e in se razo.1a 
na več r'iYClItl in tako razumem tudi izgraaio šole, ne samo 
fizično iZgraQiO P. imerroi:l prostorov, ampak tudi zatr.o rast in 
~ ~ kolektiva in štše skupnosti. 

&:,la je IIfSto lel C:IeIOVaIa na dVOO k::>kacijah in sicer na 0SI'l0YIli 

šoli Danile K\XT\ar ln Milan Suštaršič.lahko smo hvaležni. da 
smo v lem začetnem obdobju debili to možnost. Z rasr;o !ole 
se je polreba po Lastnl1 prostorih VeČaIa in s pomoqo Mestne 
OI:lČne L;.bIjana smo leta 2003 šolo lahko preseili v prostore 
bivše Ljudske kUI'Iirfe na ~ 12, kjer smo oo danes, To je 
bil za razvoj in kvaltelo dela šole izredno pomemben trenJtek, 

ki pa je seveda zahteval ~ cele waldorfske skup
nosti. S ram so bila UreSniOOna naša dolgoletna prizacjevarfa. 
sam sem v to globoko verjel cd vsega zatetka in mogoče je 
prav to naI:>OIjŠi primer, kakD se z zauparlem vase in predanim 

oetom Lahko uresniči tudi to, kar se na prvi pogled zdi ne· 

""""'" . 
Kako ste se vi osebno sreča li s to doktrino? 
IZTOK KOROIS; preko svojih hčem. mam bi~, naj. 

starejša je bila učenka prve generacije waIdcrfski'Il.IČEW'lCeV. 
ki je začela šolanje leta 1992. od takrat sem poyezan z de1o
vanjem SOla, naprej kot starš, ki je, kot ~ drugi'! st!riev, 
aktM10 SOCieICM:IIa pri nastajruiu in vsakodnevnem žio.1er1u 
šole, kasneje kot ZlM'l8Iii sodelavec il cd leta 2000 kot direktor 

""""". 
Povejte nam kaj več o lIfednotah, ki jih razvijale: spo!to
vanje edinstvenosti posameznika, spodbujanje ustI/ar
jalnostl in raZIlOja potenclalol/ posameznika. Kako so se 
te vrednote izkazale v sedanji -koronakrizi "? 



IZTOK KORDI$: Ja, QO'.'OIimO O spOOIO\IaIiu edinstvenosti 
posameznka. spocb Ijanju uslvarjalnosti in razva;... poteociab.! 

POSar1'lEIZr'lb ampak luci O laZYOjU zdravega posameznika, ki 
mu je mar okolje, v kalerem živi in ima razvit občutek za skup

nosi ter aktivno socIeIIlje pri us~ te sIqxlosli. To je zelo 
pomembno v ~ nasploh. poset:no pa oo v ekstremrih 
situacijah, ko se moramo oo ~ zavedati kako pomembna sta 
SOdeIOVar'ge n pomoč drug drugemu, f'I:lSebnO v tej situaci 
laI*O POhVaIm vse učitelje, ki se trudijo, ~ vsem ~, 
tucl v teh l"8Zr'I'lInh poiskati čim bolj oseben stik in nati'l komu

~ z učenci in dijaki, To zahteva prodanost delu in odgo.t
omost ter seveda ~ narediti veiko več kot samo to, 
kar je zahtevano n kar je lahko ftnai"Olo O'Y'J'8d1oIeno, Mislim, 
da je delo učiteljev na vseh OOIah v tem času premalo poudar

jenO in nekako v senci drugih poklicev, ki so seveda prav tako 

""""""" . 
Ste zasebna Izobra!evalna ustanova, kaj to pomeni v 
stovenskih razmerah, še posebej glede financiranja? 
IZTOK KORDI$: Delitev na javne in zasebne šole, ki se je 
uveljavia v SlcNeniji, je po mojem mnenju neposmčena in nep
rfflema, saj daje napačno sliko in po nepotrebnem vzbut}a jav
nost. Enkrat delimo šole po uporabniku, &ugič pa po ustano
vitelju. vse šole, govorim O 0SI'10Yl'lih in srednjih 00Iah, smo ne
profitne cxganizacije, ki delujemo v javnem interesu - torej javne 
00Ie, saj v okvi'u SVOjtI zmožnosti omogočamo vpis vsakomur, 

ki ga zani'na G-ugaeen način vzgoja in iZDbra1~ Bolj prim
erna bi bla deitev, ki se ja ~ v nekaterih drugih državah, 
na državne in zasebre §ole. 

v procesu ~ in kasnej§ega SOdeIOVaria !xi CJbIikO... 
VariJ zakonodaje za podIočje §OIStVa je zavod Pfl>OmOgeI k 
tetTl.l, da sprejeta SIOYenSka šolska zakonodaja 00Iam, ki iz
vajajo ~ po posebnih PedagOOkll načetih, zagotavja 
oetcMIo, samostojno in neodvisno iZVajaJle PedagOOkll pr0-

gramov, kar zago~ mecr.arodno PrirrlerIjiW standarde. S 
tem je hkrati ZagOtOVljenO neodvisno ~ zavoda, seveda 
ob ~t~ področne zakonodaje. 

Ustanovit~ in učitelji, predvsem pr.; l'llZllKi""ličMi, ki sta 
izhajali iz pedagoSkn vrst javne šole, so veliko truda narnerui 
poyez8lr'i n izm&ia"; izku§enj s celotnim slovenskim vzgojno 
iZobfaževalnim prostorom. predvsem je bilo to uspešno na 
poct"OČjU deIoYanja Vftcev in osnovnih 001, saj zmo::j vsa leta 
delovanja organizira strokovna predavanja in izobmževaria, ki 
so ~ vsem slovenskim pedagoškim delavcem in se jn 
udeležujejo tudi fTV'1Oge državne osno.ne šole ter vr1d azroma 
njihovi zaposleni pedagoAkl deltM:I. Predavanja so bila vrsto 
let lNf§Čena v katalog statnega strokovnega spopoInjevaria. 
zavod redno SCXtelIje s PedagOOICimi in tbOISkO fakulteto. 
&::.to te vsa leta obiskujejo študentje pedagogike, psihologije, 

an~ t&'" učitelji javnih šol in vrtcev. 

sola sredstva za svoja deIOVar1e pridobiva iz javnih sredstev, 

~ star§e,t, ~ 00tet;ev,~. Z načinom 
finar"ciala ornogoeamo dostopnost §OIa1a otrokom iz vseh 
SI:lCiadI SkUPi'I.. saj se višina ~ statšev določa na 
POCIagi SOCiah:t lestvice, ki temelji na r;hovih Prilt:XWl. Zato 
je tudi zelo porI'IEIIl'IbIlO, da dr!ava ne samo zakonsko, ampak 
tudi dejansko (finai"Olo in materiahoj omogoča dekMlnje takti 

'" 
oetovanje zavoda je bilo v vsej pretekli praksi nesporno javoega 
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~ il taka je tudi rf9gova usmeritev in vilia. ~ ima tako 
šir§ pomen v chd:bi, saj je poligon za dodatno izDbra16VW'1je 
t&'" ši1tev znanja med strol«Jvno ja\1lostjo. S tem koristi in služi 
OetOtnem.J podl"ClČj.l izot:lraževar18 tudi v javnih šolah. 

Kako komentirate pojav drugih zasebnih šol y Slo
wniji , ki dela}o po drugih metodah. Aji se kot zaseb
niki zdruiujele za Izboljšanje svojega polotaja? Kdo je 
va! sogovornik na ravn i dr1ave? Kakšen je vaš odnos s 
staril ya! ih šoIarjey? 
IZTOK KORDI$: SpošICMlIle raZIitnOSIi in sodebvar1e twati 
pa ~ il ra.zvijarle lastne identitete so ..,.ednote, ki;tl 
živimo in SkUSČrnO l.ICIejarfIi na vseh nivojih, tOO pri s0delo
vanju z ChJgimi šolami. SOdelJjemO z različnimi šolami doma 
kot v tujini, tako waldorlskimi. dr!avnimi kot šolami, ki delujejo 
po drugačt"Mh pmcipih, seveda pa smo, predvsem na področju 

zakonodaje ~ pcwezani z ŠOIafri. ki smo sicer zelo raztične, 
smo pa skupaj v kategoriji zasebnih ŠOL Tu laI*O reOOm, da 

zelo dobro ~, tako na torman kot neforman ravni. 

Epidemija koronavirusa je prfpelJala v naše domove tudi 
šolanje na daljayo. Kako se y vaAllo1i spopadate s temi 
izzivi? Ali je vab doktrina kaj izgubiJa s šolanjem z raču
nalniki in novimi tehnologijami? 
IZTOK KORDI$: S ŠOIariem na ~vo smo izgubii vsi, ne 
samo nata šola. sicer je nekaj zagovornikov tega, ampak, če 
vprašate večino, komaj čakajo, da se Vfnejo nazaj v OOIske 
klopi in to no glodo OlJ OOiokujojo woldorfoko oli k.otcrokoll drugo 

šolo, pa ne samo učenci in dijaki, tudi učitelj in starši. Mogoče 
se šele ZCIaj prav zavedamo vtoge učiteljev in poučevanja v 
živo, osebnih stikov in topline, ki jo otroci nujno potrebujejo za 

Zdrav razvoj, t&'" to da kognitivno znar1e oo zdaleč ni ~ 
""""","". 

za konec povejte, kaj bi sporočili slovenski Javnosti. Kaj 
vam pomeni nagrada Pomladni veter? 
IZTOK KORDI$: veseli me n poča§čen sem, da se delo, ki 
ga ~ kot četrt stoletja VIagamO v razvoj pedagogike opazi 
.... ceri tudi na pocroep..., ki ni direktno POYeZa'1O z vzgojo in 
~ \heO""Iote, ki jh živimo in POI.JČtIjOOIO pridejo 

~ do izraza prav v času kot je sedaj - ObIi<.OVati lastno 
stališče, oIYaniti trezno glavo. ve!tino, Zal4)8fIje vase in SOt;.Jdi 
in dobro na svetu ter aktivno SOdeIO'IIati pri ust~ hlxnane 
skupnosti, kjer se vsak posameznik lahko izrazi, twati pa ne 
pozabi, da samo skupaj zmoremo vse in da je od nas odvisno 

ali 00m0 ustvarili svet strahu ali svet ~ in ObiIIa - za vse. 
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USPESNOST POSLOVANJA 
MALEGA GOSPODARS1VA V 
SLOVENIJI 
• Besedilo: BOJAN IVANC, glavni ekonomist GZS, eFA, CAIA 

V leIu 2019 je slovensko gospodarstvo 
poslovalo relativno ~no. saj je realna 
rasI BDP znašala 2.4 % (po Pf'A objavil, 
kar je bio sicer najmanj po leIu 2015 
(2,2-odstotna rast), -...endar!e enkrat wč 
od rasti območja evra (1 ,2 '*'/. Med ata
vami članicami ElJ je bia rasi sb.oens-

kega gospodarstva 13. najviaja. Z VidM. 
pričakoyarj je bia rast ~ od ocoo 
iz jeseni 2019 {UMAR, 27. septembef 
20201. Ki je oceni. da bo rast v 2019 pri 
3,7%. 

V trerutku pisar1a taga prispevka avtor 
§e ne razpolaga s podatki o ~ 
gospodafskll ctužb v letu 2019, saj 
je zaradi intElf'l.«llne zakonodaje čas 
oddaje letnih poročil in izkazoo.- A,PeSU 
podaljšan za 2 meseca. Posledično so 
v tem PriSPEMW predstav1jene ocene 
poslovanja malega gospodarstva v letu 
2019 ter ocene za tekoče leto (2020). 

~ vse znane podatke o posle
Varl-J v tek>čem letu do 2t. maja 2020. 

PodJetn ik i, ki uveljavljajo normirane 
strolke, so početveril! svoj pomen 

Malo gospodarstvo po r.Mi'I OCenaI1 

~ POSkMle subjekte. ki so del 

" 

rrMkrO i1 majhnih gospodarski'l družb, 
druge poslovne subjekte kot so samos
lC:tli ~riki ter druge fiziene osebe 
z regiStJYano dejavnostjo. V tej defi-
niCiji ne VIqUČUjemO denino zao.ug. 
društev. nepridobitrih orgarMzacij kot 
tudi ne kmetov. pri samosto;:-.ih~

niki'I inamo težave z oceno njh:lYega 

ekonomskega UOnka, saj rlOfJ1'Wani s. P. 
rMSO zavezani k oddaj letri'I izkazov. 

vendar je r;hOY pomoo vse večji, saj se 
~ A1evk> z leti precej pcwečuje. V 
letu 2018 je po ~ APeSa n;hoYo 
število zna~1o 38 tisoč, kar upo§tevaje 
ocene FURS-a ero % redri'l in 30 % 

~ pomeni letne prt'Iodke v 
višn 1,2 mrd ElJA, kar je te četrtina s. p., 
ki OC:Ida;ajO letna poro('ja (šIMo ~ 
se korespondenčno ni!a). se v letu 2014 
je okoli 121isoč normiranih llSMrio 320 

mio EUR letne realizacije, Y. liste iz leta 
2018. V nadaljevanju ocenj~o rezu
!tate poslovanja majhnih podjetnkov. ki 
so OdCI<U letne izkaze ter rrIUO in malih 
ctužb v ~ zaciljil pettllet. spre
memba ~ StrO$kO./ pi s .p. je 
v pettlletih vplivala za okoli 3-odstotno 
ritje rast prt'Iodkov (verjetno tudi dodane 
vredl'()Sti in EBITDA), kot bi sicer znMaIa. 
To pomeni. da je bila povprečna rasI 
prodaje il dodane vrOOl'()Sti, pri<azana v 
nactatjeYanju, za okoli 0.4 odstotne točke 
~ vsako leto. 

Visoka rast samostojnih podjetnikcw 

V ~h peU11etih (konec marca 202Qf 

konec 2(14). se je Mevio po~ih $Ub
jek.to\! POYeČaIO za 22 tisoč, pri čemer 
je rast izviraij iz hitre rasti llSI.~ 
samosto;,ih podjetnikOY (78 % pri"asta). 
deh:l iz prirasta nOYih gospodarskih 

druttl (12 %) ter drugih ~ oseb z 
regis1JYano dejavnostjo (4,2 %I. V tem 
obdobju se Je tako POYeČaIO šlevilo sa

moslojnih podjetnikov za 17 t iSoč. gos
podarskih družb za 2,7 tisoč ter drugih 
fizičnih oseb z registrirano dejavnost za 
9». 

po solidnem 2019, v 2020 padec 
pi"odaje, primerlj iv z 2009 

~ pričakova<le parametre posb

vatla za 1e10 2Ot9 oc:e!lu;emo, da bo 
rast prodaje MSP (mikro in malih družb in 
podjetnb, ki bodo OddaJi letno poročio 
do 31. maja~, ZnMaIa 4.8 %, kar 
je neko6ko lT'I8Il od geometr1ske rasti v 
preteklem 5-1etnem obdobju (201912O14~ 
pri tem naj bi se ~ na domačem 
ligu v 2019 poyeča/i za 4,5 %, na trgl'1 
EU za 6 % (21 % celotne reaizacije), na 
trgih izven EU pa za 5 % (5 % letne re
alizacije). za leto 2020 OCi!~u;emo, da 
bo PaOeC prodaje ct.oštevični, pri 12 
%. Iz 37 mrd EUR letne prodaje (113 ce
lOIne v gospodarstvu) v 2019 se bo ta v 

2020 SkrtiIa za 4,5 mrd EUR, od lega na 
domačem trgu za 3 mrd ElJA. tzvoz na 
trge EU naj bi se znižal za 16 %, na trge 
izven EU za 12 %. 

Padec dodane vrednosti pri okoli 
10 % 

Dodana vrea.ost pri MSP bo v 2019 
po naši oceni porasla za 4,6 % na 10,1 
mrd EUR, medtem ko bo la v 2020 
po na~ osredn~ oceni upadla za okoli 
10,5 % na 9,1 mrd EUA. Ker bo padec 

dodane vrednosti rUj od padca prodaje 

vnani POSIOY z nitP dodano vrechostjo, 
rl"I1lI"t preprodaje, nePCMa!na POrI'l()Č 
cržave), se bo bruto marža po naši <x:erli 
POYeČaIa s 27,5 na 28 %. Tud v 2009 
smo beleži podoben trend. Predvsem 
SloritYen del MSP-;ev bo v tokratni re
cesiji bolj prizadet. ProciJktivnost dela bo 
UPaCIa za 4,8 % s 361isoč (2019) na 

34,61iSoč EUR~. 

Gospod."k.l 
rl>Oi-rMC> ••• 
SICNe<VjO ••• 

••• 



TabeIa 1: Gbanje kljuent1 POSkMlih kalegoli MSP za OIXJObje 2014·2020 

2018 201. 2020 

prodaja (rTYd EUR) 35,1 36,. 32.4 

od tega: domači trg 25,9 27,0 24,1 

od tega; trg EU 7,5 7,. 6,. 

od tega: trg izyen EU 1,8 1,9 1,7 

prodaja na zaposlenega 130.011 132.339 123.717 

DOdMa vrednosl (rTYd EUR) 9,7 10,1 9, 1 

DOdMa vrednost za zaposlenega 35.B44 36.393 34.64 1 

8nJto marža 27,6 % 27,5 % 28,0% 

EBlTDA (mrd EUR) 3,6 3.? 3,2 

EBlTDA marža (v %) 10,2 % 10,0% 9,9% 

Neto CIObiČek (mrd EUR) 1,7 1,8 1,3 

Neto marža (v %) 4,8% 4.9 % 4,0 % 

ZaPOSIer'i po del. l.X3h (brez s . p,) 270.521 278.636 261.918 

Vr: AnaIitb GZS, na podatkih APeS 

EBITOA. marža se bo v 2019 ohrania 
pri okoli 10 % (EBITQO\: 3.7 rTYd ElJA), 
medlem ko se bo v 2(1.2() ohranila na 
POOObnem niYOju, kaf pomeni. da se bo 
EBITOA. ZnŽaIa za 480 mio ELlA na 3,2 

""" EUR. 

Neto marta nit ja ~a 1 odstotno 
točko 

Dobičkonosnost poslovanja. merjena z 
neto maržo, se bo v 2019 celo povečala 

Priprava za tisk 
skeniranje, oblikovanje, priprava za tisk ... 
Offset tisk 

glede na 2018, il sicer na 4,9 % (1,8 rTYd 
EUA neto dobička), medlem ko bodo 
SlaMe POSIOVWlje ter erilratri dejaVrWki 
~111Odi1i do padca neto dobička 
za 600 mio EUR na 1,3 rTYd EUR 14 % 

"""'" 
Z W:lika zaJX)SlenoSti CX::erMemO, da 
bodo MSP znižali ~teViIO .ZaPOSIerWl 
{sem iz..omi samost<Ti podjetniki liso 
upOOtevaflll, merjeno po deIovntl urah v 
2020 za 6 % na 262 tisoč. 
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POVPf"eČna rast 
20191201. 

5,3 % 

4,4 % 

8,6 % 

6,6 % 

1.8 % 

6.2 % 

2,6% 

I 

6, 1 % 

I 

63.4% 

3.4% 

2019/2014 

29,7% 

24,1 % 

5 1,0 % 

37,7% 

9,5 % 

35,0% 

14,0% 

I 

34 ,3% 

I 

1066,3 % 

I 

18,5% 

za leto 2021 pričakujemo OI<r"eVan;e, il 
sicer gospodarsko rast pri OIdi 4 %, kar 
bo vodio do korespondenčna vi!lje rast 
prodaje. dodane vract10sti il EBITDA., 
priner1ive z letom 2010. 

letaJd, prospekti, brošure, revije, vizitke, vrečke, plak3.ti, nalepke, bloki, špiralni bloki ... 
Digitalni tisk 
plakati, vabila, vizitke, Jetaki, priznanja, diplome, prospekti, nalepke, table ... 
Sitotisk na tekstil 
dotisk na majice, kape, dresi, hlače, vrečke ... 
Tampotisk 
dotisk na kemične svinčnike, viigalnike, skodelice, poslovna darila ... 
Sublimacijski tisk 
tisk in izdelava zastav, transparentov. .. 
Dobava reklamne vode 
nudimo vam vodo v plastenkah 0,5 ali 1,51ftra s potiskano Vašo etikefo. TISK24 
Ostale informacije dobite na info@tisk24,si Našo ponudbo si lahko ogledate na www,tisk24,s' 
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UPRAVLJANJE S TERJA1VAMI 
NAJ VAM BO V VESELJE 
• Besecilo: ROMAN BUDNA, SI)erbank banka d.d. 

PLAČiLNA NEDISCIPLINA JE ZA MIKRO, MALA IN SREDNJA PODJETJA 
NAJVEČJ I OMEJEVALNI DEJAVNIK PRI POSLOVANJU. 

Verjetno ste se ob zgornjem naslovu nasmehnili in se vprašali:' Le zakaj naj bi bilo upravljanje 
s terjatvami v veselje?' Razlog je povsem enostaven: prejem denarja, plač i la za opravljene 
storitve/prodajo in izboljšan denarni tok je dober oziroma vesel dogodek. Povsem nasproten 
pa je primer, ko je oziroma postane terjatev neizterljiva in bo sledil odpis le te. 

.......... B ..... 

Sberbank banka d.d. je PfV8. slovens
ka banka. ki je poslovnim transakcijskim 
rocunom v ~ovanju s podjetjem 
Linea Directa d.o.o. dodala funkcio

nalnost ' Plačilne asistence'. 

Kaj lahko storite. da lo ne bo veljalo za 
vaM podjetje? V 8berbank verjamemo. 
da se mora proces upravljania s terjat 

vami se mora začeti še preden terjatev 
sploh nastane! 
Poglejmo najprej. kalclne so preventivne 

možnosti : 

1. Preverba bonite te svojega part· 

nerja 
V praksi to pomeni. da je zelo pripo!"oč

ljivo (beri nujno) pred sklenitvijo posla 

preveriti boniteto svojega kupca (in do
bavitelja) in se prep!"ičati. da je sposo
ben poravnati/izpolniti svoje obveznost i. 
pri tem si pomagajte z javno objav1jen

imi finančnimi podatki. ne zanemarite 
pa tudi cqavljenih novic o podjetju in 

njegovem vodstvu. Internetni iskaJnik.i se 
tu izkažejo za n8JX)9rešljive. 

" 

2. Ne stavite vse na enega konja 
Klj uč je v razpršenost i. tako kot si ne 
želite bti odvisni od enega prodajnega 

art ikla. takO si tudi ne smete želeti biti 
odvisni od enega kupca ali dobavitelja. 

3. Skladno z možno stmi zavarujte 
svoje terjatve 
Bolje posameznega posla ne sklenit i. 

kot ga skleniti in vnaprej Vedet i. da 
plačila nikdi ne bo. Zavestno nihče ne 
meče denarja v kOO. Prodaja ali izvajan

je storitev podjetjem ali posameznikom 
z nizko verjetnos~o plačila je prav to. 

Račun je zapadel v plačilo. Plačila ni . 
Kaj pa sedaj? Sedaj je na vrsti kura/iva! 

Pokličite v podjetje in poskušajte pri 
vaši kontakin i oseb / računovodstvu / 
vodstvu podjetja izvedeti zakaj plačila 

še ni. Mogoče je prišlo zgolj do pomote. 
Dogovorite se za nov rok plačila. glede 
na prejele informacije in informacije 

o trenutnem finančnem stanju pod-
jetJa razmiSl ite tUCIi o CIOt)avah v času 
neplačanega računa. Pogosto sl išimo 

podjetnike tarnati: 'vseskozi so (ne)red
no plačevali. potem pa kar naenkrat ni 
bilo več nobenega plačila'. Tudi vsak 

konec ima svoj začetek. 

Izdajte uraden opomin za plačilo, 

mogoče ste v pNem opominu bdj 
·nežni'. v drugem pa tUCIi omenite, da 
boste p!isiljeni nadaljevati z resnejšemi 

ukrepj, kot je na primer vložitev izvršbe. 
če do navedenega datuma ne bo 
plačila. 

Smiselno je preveriti možnost (tudi 
verižne) kom penzacije . če boste 
kompenziral i z blagom se dogovorite 

za dovolj ve~ko razliko v ceni. saj če bi 
lahko do!žnik po ceni iz cenika blago 

sam prodal, b to verjetno že sam storil. 

mar ne? 
Potencialna rffi itev je lahka tUCI i 
odprodaj a terjatve. ocenite kakšen 

diskont ste pripravljeni sprejeti ter 
preverite al i gre za odkup z regresno 
pravico ali brez nje. 

če noben ukrep ni dal ž~enega rezu~a
la, vam preostane še vložitev elek· 

tronske izvršbe na podlagi verodos
tojne listine v CoVL (Centralni oddelek 
za ver<Xlostojno listino pri Okrajnem 

sodišču v Ljubljani). Seveda je v tem 
primeru uspešnost odvisna po principu: 
'kdor prvi pride. prvi melje' , izvršba 
na že blokiran bančni račun bo manj 
liSpOOna. sploh če je podjetje z namen
om izogibanja upnikom začelo poslovati 

preko računa odprtega v tujini oziroma 
s spornim 'inovatrvnim' cesijsko/asig
nacijskim nedenarnim poslovanjem. 

Seveda vam ostane še možnost tožbe 
in v primeru uspeha tudi izvršbe na vsa 
ostala sredstva podjetja (nepremični ne. 

Vozni park, vrednostne paptrje •... ). 

Poslopki so sicer zahtevnejši, so pa 
ponavadi tud i uspešnejši. 

če sumite. da bi pri celotni zadevi lahkO 
šJo za poslovno goljufijo, potem je smo

trno razmisl it i tudi o vložitvi kazenske 
ovadbe za sum poslovne g oljufije 
na policijo. 

Pri vsem tem ne pozabite spremljati 
statusnih sprememb dolžnika. namreč, 
da boste pravočasno v postopek prisil 

ne poravnave ali stečaja prijavili svojo 
terjatev. Bo že držalo, da v naših 
koncih po navadi st ečajni postopki 

trajajo 'nerazumljivo' dolgo in da večino 
stečajne mase 'požrejo' nastali stroški , 
vendar brez prijave upanje po plačilu 

'umre' takoj. sicer pa zadnje. 
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BI RADI POVEČALI PRODAJO? 
POVEČALI ŠTEVILO NAKUPOV TUDI NA 
VAŠi SPLETNI STRANI? 
PONUDITE SVOJIM KUPCEM PLAČiLO S SBERBANK POSOJILNO 
KARTICO IDE@L MASTERCARD, KI JE EDINSTVEN PLAČiLNI PRODUKT 

NA SLOVENSKEM TRGU. OLAJŠAJTE JIM ODLOČITEV ZA NAKUP. 

Posoj ina kartica 1de@1 Mastercard je univerzalen plači lni inštrument, ki omogoča plačevanje na do 60 obrokov. Zato se kupec 

lahko takoj odloči za nakup večje Yffidoos~ brez dcdatnih poti in iskanja finančnih sredstev. Možnost nakupa na obroke \elja 
tudi prek spleta. Kartico lahko pri<Jobjo vsi vaš i kupci , ne glede na to, kje imajo odprt transakcijski račun, torej stranke vse/1 
bank. Kartico lahko naročijo brez ob iska naše banke, enostavno prek spletnega obrazca aH ob obisku vašega proda

j nega mesta in opravijo nakup vaiiega izdelka ali s toritve takoj. 

Naj vam predstavimo le nekaj dodatnih argumentov, ki vam bodo v pomoč pri prodaji vaAega izdelka 

ali storitve: 

- PodaljAana garancija na 38 mesecev 
VeI}a za okvaro tehničnega izdelka v vrednosti nad 500 EUA. 

• Zavarcwanie zlorabe kartice v primeru odtujitve 
zavarovatle ~ morebitne zlorabe v primeru izgube ali kraje 
kartice v znesku nepooblaščeni/1 transakcij do 24 ur pred 
prekiicem kartice pri banki do vrednosti 300 €. 

po izteku enoletne garancie, ki vam 10 izda~, lahko na 

podlagi računa in dokazila o ~u s kartico 1de@1, lNGIjavIjate 
pOOaIjšano garancijo do 36 mesecev od dneva nakupa. 

- Garancija "naJboIjie cene" 
VeI}a za razliko med ceno, ki jo je kupec plačal s ~ kartico 
lde@I,in ceno na~ na tiskanem oglasu drugega trgoo.ca. 

za isto blago. če v 30 dneh od plačila izdelka S kartico lde@ v 

vrednosti nad 100 EUR najdete identCen izdelek po nižji ceni, 

~ uveljavple zahtevek za pcMačilo razlika v ceni. 

• Protipnwm odvzem gotowtne na bankomatu 
zavarovatle klije protipravno cxttujitev gotovine po dvigu s 
kartico Ide@I na bankomatu v roku 2 ur od opravljenega eNiga 
ali v primeru dviga gotovine zaradi resne g-ožnje s strani tretje 

- Zev.rova .... za -vsak prinwr" 
velja za okvaro tehničnega blaga. v vrednosti nad 300 EUA, 
plačanega s kartico 1de@lvrokudo36mesecevoddnevana

kupa. Zavarovanje kr'je nel4X'fabnost predneta zaradi napake, 

ki ni predmet garancije, kot na primer nenamerne nerodnosti, 
padec ali razbitje ~deIo;a, vdor tekočin , poškod:le zaracj me

hanske sile all neposraooega CIeIOVaIle elel<.trltne 800!'9ije. 

ln katere so prednosti za vas? 

-za prodano blago oz. storitev boste celotno kupn ino prejeli tal<Dj. 

"""'. 
• Nadomestilo za odtuJ_ ključe al dokumente 
zavarovatle klije nadomes~1o stroška zameliave ključev in 
PriPOOaiOČiIl kl,Učavnic tet" novih osebnil1 dokumenteN, če so 
~ odvzeti al iz(1Jbieri hkrati s kartico. 

• Zavarcwanie nakupov prek ..,..... 
zavarownje krije morebitne zlorabe zaradi izgube ali kraje 

kartice do 24 ur pred preklicem kartice pri banki do vrednosti 
300 EUA. 

- I~ i boste nižje stroške financiranja kot pri ostai:h obročnih karticaI1. Za nakupe na obroke vam ri treba plačevati dodatnih 
provizij - je že vključena v vašo obstoječo pogodbo z Mastercard. 

- Dodatna promocija za vas. 

PoI1valimo se lahko že z več uspešnimi akcijami, ki smo jih izpeljali skupaj z našimi kreditnini posredriki. Akcije so ednstveoe in 

prilagojene vsakemu partnerju glede na dogovorjene žetje in cilje, k i ~ j ih postavimo. Veseli bomo vašega. partnerstva z nami. 

ZI pl'"odlno blago bol t_ 
ulomo kup ... lno pr_J_H 

TAKOJ. 

MW! I tJotkl "molKlr.1~ 
lkol pri OIItaUh obrot ... lh 
karticah) 

Lt n ............. ~ ...... nI_ 
~-~. 

Zdaj je pravi čas, da postanete naš kred~ni posrednik tudi vi! V poletn ih mesecih boste ~ko med prvimi pričeli s trženjem kartic 
1 de@IMastercardpravviintakos"qin kupcemomogočili,davaš izdelek ku~ takrat, ko je možnost za nakup največja: pri vas, 
na vašem prodajnem mestu. Takoj. Pokličite nas 080 22 65 ali nam pišite inlo@sberbank.~. 

PS: omogočamo vam, da tudi kot samostojni podjetriki postanete imetniki kartice. Tako se boste sami prepričali o predlostih kar

tice Ide@! Mastercard. 

" 
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Z VKLJUCITVIJO V POBOT 
DO POROŠTVA DRŽAVE 
PRI NAJEMU KREDITA 

• Besedilo: ANDREJA KELHAR HORVAT, AJPES 

~ ""_ ........ ,,""O;'Sd., ....... -. ... _ .. 
d __ "._ .. _ .. 

Razglasitev epidemije, omejitev 
javnega živ1jenja in zbiranja ljudi je 
povzroč i la izdatne posledice na vseh 
ravneh družbe, tudi v gospodarstvu. 

Plačevanje se je p!"aktično ustavilo in z 
namenom, da podjetjem omogočimo 

lažje uravnavanje likvidnosti , smo v 
AJPES začeli z ap!"ilom 2020 izvajati 
večstranski pobot dvakrat mesečno. 

Pobot ali kompenzacija je nedenarni 
način zap ranja zapadl ih obveznosti 
posJovnih subjektov. Pogoj, da lahko 
p!"ide do pobota je, da ima udeleženec 
pobota poleg prijavljenih obveznosti 
tudi terjatve do drugih udeležencev. 
Dolžnikom, ki uspejo pobolati vsaj d~ 
p!"ijavljenih obveznosti , se za pobotani 
znesek zmanjšajo tako poslovne ob
veznosu kot tudi poslovne terjatve. 

Večstranski pobot je kot p!"imeren 
ukrep za stabi lizacijo gospodarstva in 
zmanjševanje zadolženosti prepoznala 
tudi Vlada RS, ki je z interventnim za
konom o zagotovitvi dodatne likvidnosti 

gospodarstvu določila vKljučenost v 
sistem obveznega pobota med pogoje 
za pridobitev kredita z državnim po
roštvom. Učinki so že vidni . V prvih treh 
mesecih letošnjega leta so p!"ijavljene 
obveznosti v povprečiu znašale 264 
milijonov evrov in pobotan znesek 12 
milijonov evrov. V maju, ko je bil sprejet 
interventni zakon, pa je znesek p!"ijav
ljenih obveznosti zrast~ na 530 mili
jonov I3'11fOV in pobotan znesek na več 
kot 21 mi lijonov evrov. V p!"imeru pove
čevanja likvidnostih težav je sodelo
vanje v večstranskem pobotu racio
naina odloč itev, ki blaži pritisk na likvid
nost, podjetjem omogoči lažje uravna
vanje denarnega toka in unovčevanje 
težje iztertjivih terjatev. 

--
7. KONFERENCO MSP SO PODPRLI 

enterprise 
europe 
network 

-~ .. ---
REPUBLIKA SLOVENIJA 
MINISTRSTVO ZA GOSPOOARSKI 
RAZVOJ IN TEHNOLOGIJO 

r:~SPIRIT 
~ SLOVENIJA 
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S pobotom do uravnavanja 
likvidnosti in kreditiranja 
z državnim poroštvom 
V ČASU LIKVIDNOSTNEGA KRČA JE URAVNAVANJE LIKVIDNOSTI KLJUČNO . VEČSTRANS 
KI POBOT (NEKOČ KOMPENZACIJA) POENOSTAVLJA POSLOVANJE, NADOME~ČA DELO 
SLUŽBE ZA IZTERJAVO, ZMANJ~UJE STRO~KE PLAČiLNIH STORITEV IN LIKVIDNOSTNE 
TEŽAVE PODJETIJ TER UGODNO VPLIVA NA GOSPODARSTVO. 

Kako deluje pobot? 

Dotžnik denarno obveznost. s plačflom katere je v zamudi, elektronsko priiavi v a~ikacijo ePobol, ki ga AgBf1Cija RS za javno
pravne evidence in storitve (AJPES) izvaja dvakrat mesečno , po ob}av1jenem urniku. Sistem ePoboI na www.ajpes.si samode
jno poišče najdaljše pobotne verige med poslovnimi subjekti in optimalfle r~itve za pobolanje obveznost i. Varnost storitve je 

zagotOll1jeoa s sodobno tehnologijo ln preverjanjem identitete uporabnika z uporabo kvalifiCranega digitalnega potrdila. 

Vključitev v pobot Je pogoj za pridobitev kredita po ZDLGPE 

Vlqučitev v obvezni pobot je tudi pogoj za pridobitev kredita s poroltvom dnave po Zakonu o zagotovitvi dodatne 
likvidnosti gospodarstvu za omilitev posledic epidemije CQIIlD-19 (ZDLGPE). DOIŽrW<i lahko po opr~ pobotu še isti 
dan na por1a1u AJPES prevz~ poročilo o rez~tatih pobota in potrOilo o prijavi obveznosti, ki ga predožijo banki z vlogo za 
pridobitev kredita. 

\J).C" 4"- I _ 5 
T. 01 4774 200 
E. Info@aJpessl 
W ajpes.sl 

-
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30 LET B&B IZOBRAŽEVANJE 
IN USPOSABLJANJE 
• Besedilo: VIDA PETROVČiČ 

Kdor želi rastlin napredovati, se izobražuje vse življenje. 
To je moto družbe B & B izobraževanje in usposabljanje, 
ki že 30 let tudi sama raste in napreduje. Mag. Brane 
Lotrič , predsednik upravnega odbora PTZ. ;e skupaj s 
soprogo Bernardo ustanovil drutbo že leta 1990. takrat 
~e v sktopu nekdanje države. ko je bilo, kal ocenjuje 
sam, zelo enostavno odpreti podjelje. Tudi ime je nasta
lo slučajno. poimenovala sta ga kar z začetnicama svojih 
imen Brane ln Bernarda - B & B, in lako je ostalo do 
danes. Mag . Brane Lotrič kot direktor Skrbi za vsebino, 
soproga Bernarda Lotrič za finance. Takrat je podjetje 
začelo kot avto~ola, v 30 letih pa so se razvili v pomem
bno zasebno izobraževalno ustanovo z javno veljavnimi 
srednješolskimi programi ter vi~je~olskimi in visokošol 
skimi SIrOkovnimi programi, med lemi je tudi trajnostni 
razvoj, program varstvo okolja. Vsi programi so javno 
veljavni in akreditirani. tako se je pri njih mogoče med 
drugim Iz!iolati za logističnega tehnika, ekonomista, 
poslovnega sekretarja, inŽenirja elektroenergetike. 
.Programi so namenjeni odraslim, ki sla jih v življenju 
prehiteli zaposlitev ali družina ali pa jim je zmanjkalo 
motivacije. Tako pa lahko dobijo formalno izobrazbo, 
večinoma ob delu. Izvajamo tudi programe usposabljanj 
s področja prometa ln gradbeni~ tva. Seveda pa smo še 
vedno tudi največja avtošola v Sloveniji,. poudarja mag, 
Brane Lotrič . Letno izobražujejo okoli tri tiSOČ ljudi in 
ustvarijo prek tri milijone evrov prometa. Vse to v Kranju, 
Uubljani, kjer se !iola nahaja. B & B izobraževanje in us
posabljanje pokriva od pet do sedem odstotkov zaseb
nega izobraževalnega trga v Sloveniji. 

B & B izobraževanje in usposabljanje že vsa leta na· 
preduje tudi z uvajanjem novih tehnologij in učnih pri· 
pomočkov. zato jim !iolanje na daljavo, s katerim so bili 
soočeni v času epidemije, ni povzroča lo težav. V času 
Izolacije so na daljavo izvedli tudi nekaj diplomskih zag 
ovorov. ·Udeleženci so bili z izobraževanjem na daljavo 
zadovoljni. manjkalo pa jim je druženje, ki je prav tako 
pomembno,' ocenjuje mag. Brane Lotrič , zato njiho
vo izobraževanje tudi v prihodnje nikoli ne bo potekalo 
samo virtualno, ampak se bodo slušatelji vsekakor ludi 
družili in mrežiii. Tudi 50 članski kolektiv prisega na 
druženje. 30. obletnico bodo proslavili S piknikom. 

ln kakšni so bili podjetni!iki začetki? .Začeli smo z 
avto!olo. Trg je bil zanimiv, leta t 990 so VSi mislili, da 
pri zasebnikih ne bo nihče želel delati izpita za vožnjo, 
zato nas dr!avne !iole niso smatrale za konkurenco. Pa 
ni bilo tako. V bistvu smo razbili monopol avtošol, ki je 
bil do takral do uporabnikov dokaj neprijazen. Trg Je 
bil željan zasebnikov, mnogi so se kljub nekoliko vi!i
jim cenam raje odločali za B&B avtošola, saj smo bili 
kakovostni. prilagodljivi in do strank prijazni. Avto moto 
društva so računa la, da nas bodo iZrinila s trga z niZko 
ceno. Spuščali so cene. mi pa smo takrat svoje cene 

" 

dvignili, ker smo bili boljši. In ljudje so to ocenili kot 
bolj~o ponudbo, Podjetje ne more delati pod svojo ceno, 
~e danes ne delamo z dumpinški cenami naša storitev 
je kakovostna, vrhunska. stranke nanjo lahko dajo 
pripombe, če smo naredili napako, jo bomo odpravilI. V 
teh 30 letih nikoli nismo imeli težav, čeprav smo na trgu 
nekoliko dražji,. ocenjuje mag. Brane Lotrič . 

.Potem smo se z leti širili še na poklicno izobraževanje 
voznikov, vsak nov korak se je dotikal višjega nivoja izo· 
braževanja, tako da smo rastli spontano in smo danes 
pri~li na raven visoke !iole,_ razlOŽi mag. Brane Lotrič . 

njegova soproga Bernarda Lotrič pa doda: .V biStvu 
so nas spodbujali tudi !itudentje. Ko so končali eno Izo· 
braževanje, so nam zaupali. da bi radi ~e naprej študirali 
pri nas.' 

Zdaj po 30 letih vodenje družbe s svojih pleč počas i 

prelagata na svoje !itiri otroke in na zaposlene. Nju· 
na podjetniška miselnost in delovanje sta vseh 30 let 
konzervativna, To pomeni, da ima podjetje vedno nekaj 
rezerve v denarju, zato jih tudi epidemija ni potopila. 
·Ce pa gledamo z vidika sodobnega managementa in 
obračanja kapitala, pa je treba porabiti denar, še preden 
si do njega prišel.. pravi mag. Brane Lotrič .• Kon· 
zervativno je imeti denar na strani za hude čase . to se 

smatra kot nazadnjaško početje, pa tudi na banki se ne 
plemeniti in je Obravnavan kot zaloga, ki stane. Vendar 
se nam je v krizi konzervativni pristop obrestoval. To je 
namen družinskih podjetij. ki niso zgolj projektna podjet· 
ja, ki se ustanovijo z namenom. da se pobere nek denar 
za projekt in se ga kasneje zapre. Midva s soprogo se 
obna~ana ne le kot managerja, ampak tudi kot lastnika,' 
doda. 

B & B je družinsko podjetje, otroci so bil i ves čas vpet i 
v poslovanje in so še danes. Starej!ia hči in njen soprog 
sta zaposlena v podjetju. In nekega dne bodo otroci 
postali lastniki. Kljub temu pa prepu~čajo vsebinsko 
delo specialistom za posamezna področja , ki so zunanji 
sodelavci, in uživajo pri delu popolno samostojnost in 
zaupanje lastnikov. DrUŽinski člani, ki so vpeti v delo 
drUŽbe, delujejo predvsem kot zdruŽevalci in koordina-



torji aktivnosti. U tečen tim je namreč zelo pomemben za 
posel .• Med zaposlenimi so v večni tisti, ki so pradani 
delu in razmi!l jajo pozit ivno, gojijo strokovno avtori te ta 
in moralno spo~tovanje do sodelavcev,_ doda Bernarda 
Lotr ič . 

'POlornost države do izobraževalnega sistema naj bo 
usmerjena k !tudentu ln h kompetencam, ki se od njega 
pričakujejo . Kdo pa bo izobraževal· ali bo to zasebna aJj 

državna ustanova, to pa naj se odločijo študenti, če želi 
država sposobne kadre,- komentira mag . Brane Lotrič , 

ki ocenjuje da dosedanje vlade niso bile vedno naklon
jene zasebnim izobraževalnim ustanovam. Prepričan je, 
da bodo nekoč II Sloveniji obstajali izobraževalni vavčer

ji. Drtava bo z njimi podprla liste programe, ki so zapos
lilvi .• PO eni strani imamo veliko iskalcev zaposlitve, ki 
s svoJo izobrazbo ne dobijo zaposlitve, po drugi strani 
pa uva!amo delovno Silo. To je škoda." meni in doda, 
da njihovi programi popolnoma nič ne zaostajajo za 
prakso. Njihovi predavatelji prihajajo iz prakse, vetikokrat 
tudi organizirajo obisk študentov v gospodarstvu, veliko 
njihovih diptomskih nalog, ki so vse javno objavtjene, 
se dotika izbotj!av in Inovacij v podjetjih, ker tudi veliko 
njihovih študentov pride k njim študirat ob delu. Inovativ~ 
no tudi sami iščajo nove programe študija. Tako na novo 
usposabljajo za poklic tako imenovanega .disponenta" 

SKUPAJ DO CIUA. 
Z VAM I ŽE 30 LET. 

www.bb.si 

• 

To je togis t ični organizator. ·Razvili smo nov certiliciran 
program pri Zavodu za razvoj znanja, ki ga prizna tudi 
tujina. Tako se državne pOklicne klasifikacije počasi 
preobtikujejo v tisto, kar potrebuje trg. Mi smo v pot leta 
sposobni razviti kakovostni program in ponuditi trgu •. 

Tako kot podjetništvu je mag. Brane Lotr ič je že vrsto 
let zavzelo predan delu na Podjetniško trgovski zborni · 
ci. Ko je bila ta še organizirana kot ZdrUŽenje drobnega 
gospodarstva, je celo prevzel mesto predsednika tega 
združenja, organiziral je sekcijo avtošol. že tretji mandat 
pa uspešno vodi upravni odbor Podjetniško trgovske 
zbornice pri GZS. 

.V zadnjih letih smo zelo premišljeno sestavili upravni 
odbor PTZ. Nikogar ni, ki bi bil tiho in ne bl bil aktiven. 
Osredotočeni smo na pet področij , poleg mene delu
jejo še štirje podpredsedniki in vsak ima zadolžitev, da 
se na določenem področju še dodano aktivira. Denimo, 
za kolektivno pogodbo in za trgovino. V času epidemije 
smo vsak dan sestankovali prek spleta in močno vplivali 
na sprejem vseh treh vladnih proti koronskih svežnjev 
ukrepov," pove mag Brane Lotrič ln konča, da je s 
tako ekipo, kot jo ima na PTZ. res čudovi to delati. Zato 
so do zdaj tudi veliko dosegli. 
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VLOGA IZOBRAŽEVANJA 
V PODJETNIŠ1VU 
• Besedilo: mag. KATJA KRASKOVIC, GEA COIege 

vloga irobraževanja POSIOVrih §ol je 
UOeIeŽenCe usposobiti za delo v pod
je~ na trgJ, vzpodbuQ'Ii k iSkar1U novih 
rešitev ter PO:Sk)O.ri'I mOdeIOY in jh us
posobili za delo v poslovnem okolju, ki 
ga d<rIeS oo ne poznamo. PI:lIeg tega pa 

nas trg dela sil. da moramo iZDbraŽBV

alci stremeti k razvoju ~ podnx:j:a 
~, ki dopotijujejo Pr9'T'IOČftnO im-
1:lra!evar1e. Tako poleg ~ k0m
petenc. ki jh POSarneZrWt pridobi na 
dOIOČeni'I prograrnh, in seveda veAčin 
kot so pismenost in raču'Ianje. potre
bujemo danes še veliko.....eč. Potrebu
jemo veščine analitičnega miAli&nja. 
metod r~arja problemov. krrtičnega 
in ustvarjatnega razmišljanja, kognitivne 
fleksibilnosti ~d. K temu moramo dodati 

še emocionaJna in SOCialne ve§čfie kot 
je I<.omurikacija, tirnSko delo. vztra;,ost, 
l\eksibinost, iZnajd~iIIOst, vodenje in 
organizacijske sposotnosti. Zahtevna 
naloga, ki terja veliko teoretitnega znanja 
in praktičnega usposab/jaIlja. 

~ danes na trg POajIja 
bodisi debre teoreti<e f strokollnjake 
za določeno področje. ~ pa majo 
praktičnega znar"fa in ~ zn81ia o 
POSIOVrih 11'IIXIE*'1, ~riMVU nasploh 
ter ~ ki ~ CII'J'IOgOt:ajO transfor
macijo Ol. agh>st zaradi Spiememb v 
okolju. Te vestne izhajajo predvsem iz 
pcdjeI:niške rtVseinosti, ki je pomembna 
in bi jo morali kot prečno kornpetenco 
zateti poučevati te veliko prej kot na vi-

SOkOOOISki ravni. ~ zahodne sosede 
in skandinavske drža...e se tega zavedajo 

in VkIj.JČUjejO ~ v izobraževah 
sistem že desetletje aJi več, v Sk:Mlniji 
pa je to oo precej v PCNOji'l in prcjektno 
!inanci'ano. sicer SO projekti lahko 
Vfilu1ski, YOOdar se enkrat končajo in je 

nato odvisno od lKXlinih in učiteljev aJi s 

tem nadal;"'jejo aJi pač oo. seveda pa je 

potrebno podjetnost pravilno razumeti in 
zato je Evropska Komisija pripravila okvir 

podjetniške kompetence EntreComp' , ki 
to področje dobro definira in obfa2Ioži. 

pri nas je večina šolskega sistema, vsaj 

javri del, na eni strani osredotočena 
bolj na pridobivanje SPIOŠrih ZI'laI"'4, 
kar omogoča široki rmožici dostop oo 
izotlraztxt, ki pa je že zaradi ŠHle zelo 
tOOl etiČllO naravnana, na drugi strari 
pa v ozko specializacijo, kjer post<rlE!jO 

~ določenega poaOC:j:a in v 

času ~ nimajo nobentillSebin, ki bi 
jh PrP'aVie na deIOVar1e v PO:Sk:M1em 
svetu, v katerem pa se znajdejo te med 
štuč'1fOOl ali po njem. ~tence p0d

jetnosti, znanja za prflodnost il prak

tično naravnana izobra:ževanfa potekajO 

na nekateril strol<cNnil §elah kot je GEA 
Golega - Fakulteta za podjet~tvo, kjer 

skutamo SIeCiti potrebam trga, vendar 
so to le majhni drobci v sistemu. Ver
jamem, da potrebujemo spremembo 
celotnega sistemai1 zato bi morali vsi 
stremeti k temu. da že v času študia 
študent dobi oba tipa znanj, tako teo
retičnega kot praktičnega, neposlcM1im 
področjem pa bi lTIOrali dodajati kompe

tence poqetnosti. 

V SIO.-'eniji rimama oprao.1jeoe anaJiZe 
i1 PmCiViOeVarl na ctžavni ravni, kaj trg 

potrebuje oz. bo POUebOVaI v naslad
njh 10 Ietn. Zato tudi !iOISOO ne sled 
trendom na trgJ i1 smo ~ 
FaIuMtete prepuščene tOO"lJ, da iščemo 
i1 ~ programe, ki jh ~ 
na OSnCM potreb, za kateriTli delodajalci 

~ i1 glede na spremerrtle 
POSIOVrih modeIoY, ki jh zaznavamo. 
Gospodarstvo i1 podjetja na trg.J ne 
najcie;o kadra s praktičnim znanjem, 
ki ga POtretX.W. zato poqei}a z Vi!iP 

dodano VreChJOStjO sama izobražujejo 
SYOje zaposlene ali bodoče zaposlene za 

Zf"I&'lja. ki so bodisi SPeC:ifO la za njihCNO 
dejavnost i1 tudi branžno neodvisna, kar 
zagotQIIQ ni dobro. Podjetja, ki si tega ne 
morejo privoA6ti , pa so tako v slabšem 
položaju i1 tudi ne morejo biti dCNOIj 
konkurenčna. Tovrstni kader morajo 

zagotav1ati -Moko!ioIske ustallO\o'e, Kjer 
pa danes recl<o najdemo diplomante. ki 
lahko zasedejo 1e IlOVOI""Iastaia delovna 
mesta. Torej imamo situacijo. ko de
lovna mesta 1e obstajajo in so zahtevane 
kompetence drugačne kot v pretekJosti. 
omamo pa izobra!enih za ta delovna 
mesta i1 nato stmkoYnjake z nekega dru

gega podroc!:j:a za le ta dodatno uspos
~ z cIeIom. Splemembe so vedno 
hitrej!ie, zato verjamem, da bomo v spre
merrtle na državni ravni slej kot prej pris

~. te jh ne bomo iZY6dIi prosto.oljlo. 

pocroe:j:a. ki ZdrUhJjeP tako tehnologijo 

kol POSICr.One modele. kot so npr. in
clJstrija 4.0. 5.0. ~. umetna 
ilteligenca, bIoc::kchain, digitalni mar
ketfig, sodah intenirilg idr .. naSIaVIjamO 
S st~. ki so dOOrO PC:X:!kCM!ni 
bodisi s teorijo. s teholOlogijo. maJi pa 
POSIOVrWni modeli i1 podjetni!iko misel
nostjo. poklici prihocilosti združujejo več 
prvn, kar potrjuieta trga dela v ZDA. in 

na Kitajskem. ki sta primer tako dobrih 
kot slab§h praks. a hitrega odziva izo
braževanja na spremembe v okolju ni. 

OECD je leta 2017 iZdaJ poročio' rele

vantnosti rezultatov visoko!iolskih inšti
tUCij za trg dela z anaWtienim ~ 
in praksami v določeni ct1:avi Evropske 
uniie med,..rn so vključi tudi Sb.'enijo. 
V poročik.t ugotavljajo, da delodajalci p0-

ročajo, da lihOW glavna skrb ni poma'l~ 
~ diplcrnantov. temveč prečne spret
nosti dipIornantoy, kot so kcm.rikacijske 
ve!iči"le i1 kritic!oo re!ieYa"fe problemov. 
poročajo pa luci, da več kot 1O'JE. diPIO
r'J\ČW"ItOY S ~ na katerem deluje 
podjelje, rWnajO poti abi oi:l ve!ičin, da bi 
pri njh laIi<O sploh delal ~orej ni USVO;I 
niti QS/"IQ\II'W'I kompetenc PI OQI 111 1 la, ki so 
ga QI:jSkOVaIt). Na drugi strani so o tem 
povpra!iai evropske diplorTwrte in pri!ii 



do podobnih ugotovitev, ln sicer, da jih 

visokošolsko izobraževanje dobro us
posobi PIi razvoju disciplinamega ZI1<lIia, 
anal itičnega razmišl~ in sp0sob-

nosti pridobivanja novih znari . Manj pa 
jih usposobi PIi razvijarju sposobnosti 
sporazumevanja v tujem jeziku, pri raz
vijariu socialnih in čust venih veščin , kot 
so oonkavito ~je al i uveljav1anje 
lastne avtoritete. To vsekakor vzbuja 

zaskrbljenost in potrjuje moja pred

videvaria. 

Ker trenutno nimamo strateškega doku
menta za visokošolskj sl<)tem in pomoči 

glede ugotavljanja potreb na državni 
ravni , je na~ naloga, in tu apei ram na 
vse izobraževalne instituqe, da znamo 
predvideti potrebe trga ter tako mladim 
orr.ogoati , da so s svojim vrednotami, 

ki se seveda z vsako rlOYO generacijo 
nekoliko spremenijo, kool<uenčni, dobro 
opremljeni in pripnMjeni na izzive, ki jh 
čakajo v karieri in živ1jenju. Današnje 
generacije so drugačne, irnaio drugačen 
življenjski stil, pogruiajo ~ h drugačni 
vzvodi in motivi in tega se moramo 
doI:lfo zavedati in to upOOteva~. 

Ugotavljam pa, da bomo morale izo
bfaževalne ustanove pozornost še roj 
usmeriti k ~udentu in ne k učitelju. 

Takšen model pri nas še vedno žaJ 
obstaja in ta m~nost se v večini ni 
spremenila. Moramo se transformirati. 
Moramo iti v korak s ČaSOO"I in prene

ha~ poučevati ter predavati na način , ki 
je trdno zasidran že skoraj 100 lel. Moje 

moeoje je, da bi bilo za naše ~udente 

geacollege 

L 
HVALA, da z nami sodelujete 

in nas podpirate že 30 let. 

www.gea·college.si 

idealno, če bi sicer 3 letni študij raztegn ili 
na 5 let, ob tem, da bi POI leta hodili na 
predavanja, POI leta pa na prakso v pod
jetje, Res je, študij bi formalno trajal dlje 

časa, a na kOOaJ bi imeli bistveno bolj 

opolnomočene in samozavestne kadre. 
saj si tega najbrž vsi želimo, kajne? 

Poudarila bi še, da je prehod iz študijskil1 
klopi v podjetje.še toIiko~, če imamo 
pravega mentorja. Mentorja, s katerim se 
osebnostna ujamemo ter mu zaupamo. 
Tudi ko že stopamo po svoji karierni poti, 
je mentor vedno dobrodošel in lahko 

s svojimi izkušnjami pomaga pri mar
sikateri ključri cdločitvi. Tudi sama kdaj 
potrebujem pomoč v obliki mentorstva 

in vesela sem, da poznam in m am ljudi, 
ki jih lahko pokličem za nasvet, OdgOI.Qr 
aj i za usmeritev. To veia še posebej v 

krizn ih časih , časih transformacije, časih, 
ko nam ne ge kot bi si želeli. 

ce se še na kratko vrnem k izo

bfaževarit! in postrežem z zanm ivostjo. 
Veščine, ki jih wor1d Economic Forum 
postavlja med najpcmembnejše za leto 

2020, so kreativnost, kritično razmiš
ljanje, reševanje problerrKN, upravljanje 
z l;.xJmi ter koord iniranje , Naloga izo

bfaževalcev, še posebej tistih, ki izo

bfažujemo nove generacije podjetnikCN 
je, da bomo znali vse te veščine skozi 
učne programe na najboljši način podati 
mladim. 

Letos mineva 30 let cd prvih temeijev izo
bfaževaria podjetrištva pri nas. Takrat 
se je tudi zaradi ekonomsko- političnih 
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razmer pqavila velika potreba po 
poslovnih znanjih in GEA College je 

~a ustanovtjena z namenom, da tej po
trebi zadosti ter obstoječin in bOdOČiTI 
podjetnikom ponudi stroKovna in pred

vsem uporabna znanja. Seveda kot izo

bfaževaJna ustanova svoje poslanstvo 
vidimo v tem, da pomagamo izobraziti 

poslovnef:e, podjetnike in voditelje, 
da bodo s svoj im delovanjem poskrbeli 
tako za s'KljO kot za drufueoo ~t. 

Ves čas skrbimo, da smo s študijski 
programi aktualni, svef:i oziroma us
merjeni v prihodnost. Študenta ce
lotno študijsko pot spremljajo prak
tični primeri iz podjetij na trgu, ki 
služijo kot, po mojem mnenju, najboljše 

učno gradivo, še posebej pomembno 
pa je navezovarie stikCN oz. izgradnja 
posIovnn 'A3Zi , ki je terooj povezovanja 

in sodelovanja. Stik z gospodarstve
niki in podjetniki je za poslovno WIO 
k1učeo , saj so le ti na,OOiiši vir nformacij, 

kaj in koga trg potre!:>t.4e, hkrat i do lahko 
ocIIični mentorji. Tako kot izobraževaha 
institucija sproti spremljamo in prepozna
vamo, kako izobrazili, usmeriti in, če 
žel~e, navdihnili mlade generacije. 

'EntreComp 

>OECD poročilo 2017 

UO PTZ JE NA SVOJI 3. REDNI SEJI DNE 5. 
NOVEMBRA 2019 IMENOVAL PRQGRAMSKJ 
ODBOR 7. MEDNARODNE KONFERENCE 
MSP V NASLEDNJI SESTAVI: 

1. mag. Vida Kožar, direktorica PlZ, predsednica 
2. Branka Drnovšek Adamlje, Adamlje3 d.o.o. 
3. mag. Katja Kraškovic, GEA COIege 
4. Nataša.A.t1u:J, Cofaca PKZ Zavarovahica, d.d. 
5. Damjana~, BTL marketing d,o.o. 
6. mag. Tadej Ulčar, AJPES 
7. Irena Metere, SPIRIT Sk:Neoija 
8. Velislav Lvipelj, Slovenski regionalno razvojni sklad 
g. Mateja GrQbehik, Slovenski podjetniški sklad 
10. Marko Prijoo, Ccw1rad Bectrooic d.o.o ,k.d. 
11. Roman Budna, Sberbank banka d,d. 
12. Vida PeIrrNčič, PIanetVida d,o.o, 
13 . saša Pl::q:>eskar, SID banka d,d. 
14, Lid ija Flajs, GZS PlZ 
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PODJETJE LOTRiČ MEROSLOVJE 0.0.0 JE LETOS ŽE DRUGiČ PREJELO 
PRIZNANJE RS ZA POSLOVNO ODLIČNOST 

Lastnik in d irek tor podjetja Marko Lotrič , je ob nagradi komentira l: "Model EFQM, ki med drugim ustreza tudi man 
j~ i m, razvijajoč im se podjetjem je bil več kot dobra od l oči tev. Pomagal nam je na poti razvoja do mednarodno uvel
javljene skupine. Sledn je brez jasno začrtane voditeljske strukture in strategije ter seveda sodelavk in sodelavcev 
ter partnerstev nikakor ne bi bilo mogoče. Certil ikat Recognized tor e)(cellence po shemi EFQM je v Evropi dobro 
prepoznan. Pred 8 leti , ko smo že pridobi li podobno potrditev od l ičnos ti , je ta predstavljala ključ do vstopa na trg 
zahodne Evrope. Poleg dejstva, da smo družinsko podjetje, pri naših partnerj ih zbuja občutek zaupanja in varnost i 
in pogosto predstavlja tisto nekaj več, da se tehtnica prevesi na našo stran." 

INŽENIRSKA ISKRA ZA RESPIRATOR 
"DIHAM" 

Predsednik republike Slovenije Borut Pahor je 23. junija 
pri redil sprejem ob podel itvi priznanj Inženirska iSkra 
2020, ki ga je prejel tudi projekt Slovenski respirator 
Diham . Respirator Diham je plod skupnega dela razvojne 
skupine podjetij Lot rič Meroslovje, Domel, EKWB, 
Tehnološki park Ljubljana, Zavod 404, podjetje BPMC. 

Direktor družbe Lot rič Meroslovje, Marko Lotrič, je še 
posebej pohvalil nekaj posameznikov, brez katerih p ro
jekta nebi bi lo mogoče izpeljati . Iz podjelja LotriČ Mero
slovje so to Nejc Demšar, žiga Klančar, Miha Peternelj in 
Aleš Plajtar, Jaka Gortnar s podjetja Domel, Urban Kol
man s podjelja EKWB ter Rok Capuder iz Zavoda 404. 

LOTRiČ MEROSLOVJE PREJELO NAGRADO ODLIČNOSTI ZA DRUŽiNSKO PODJET JE 

Podjetje LOTRIČ Meroslovje je letošnji prejemnik nagrade odlično 
sti za družinsko podjetje, s katero EV Slovenija nagrajuje najbo lj ~e 

slovenske d ružinske prakse in družinska podjetja. LOTRiČ Mero
slovje, družinsko podjetje v Selški dolini, se že tri desetletja ukvarja 
z merjenjem, kalibracijo, z razvojem izdelkov in izvedbo meroslovnih 
reš itev. V podjetju je aktivnih pet družinskih članov, poleg lastnika 
in generalnega direktorja Marka Lotr i ča, so v podjetju zaposleni še 
njegova žena in namestnica Mojca ter ot roci Katja, kot l i nančna 

direktorica, Mitja, ki je direktor hčerinskega podjetja LOTRiČ Cer
til ic iranje, ter Maja, direktorica hče rinskega podjetja PSM meri lni 
sistemi. Podjetje, nj ihova druga d ružina, kot mu pravijo, ~teje 150 

-

strokovnjakov iz najrazličnej ~ i h področij meroslovja. Marko Lotrič je ob razglasitvi nagrade izrazil veliko zadovoljst -
vo, saj gre za potrditev, da kot družinsko podjetje dobro delajo v svetovnem merilu. 

" 
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20 LET ZDRUZENJA 
LABORATORIJSKE ZOBNE 
PROTETIKE SLOVENIJE 

Pod okriljem GZS Podjetniško trgovske zbornice ust· 
varja svoje vsebine 11 razl i čnih združenj · sekcij. Eno 
izmed njih, v letu 2020 obeležuje 20 let obstoja in to je 
Združenje laboratorijske zobne protetike Slovenije. 31. 
januarja in 1. februarja 2020, je v njihovi o rganizaciji na 
UL Zdravstveni faku ltet i v Ljubljani, potekal že 4. bienalni 
strokovno - izobraževalni sem inar z mednarodno udelež
bo: LABORATORIJSKA PROTETIKA 2020. 

Na fo tografiji z leve proti desni: Mirjan Forj anič - pred
sednik združenja, mag. Vida Kožar - d irektorica GZS 
PTZ, Mirjana Zagor i čnik - namestnica predsednika, mag . 
Sonja ~muc - generalna d irektorica GZS in mag. Franc 
Rojko - predsednik nadzornega odbora združenja. 

20 LETNICA SEKCIJE 
~ 

PLESNIH SOL SLOVENIJE 
Na dan 9 . septembra. mineva 20 let, od kar smo se 
od l očil i združit i moč i in povezani stopiti skupaj pri priza
devanju za usklajevanje našega delovanja ter reševan 
ja vprašanj, z namenom enotnega programskega in 
sistemskega delovanja na področju plesne dejavnosti v 
Slovenij i v strokovnem in poslovnem pogledu. 

Člam sekCije - priznane plesne ŠOle, Skladno s strogimi 
pravil i sekcije dodeljenim nazivom _DObra plesna šola_, 
se zavedamo pomena svojega znanja, sposobnosti in 
izkušenj, s katerim i tvorno sodelujemo pri delu Sekcije 
in njenem razvoju ter prizadevanjih za prepoznavnost in 
popularizacijo plesne dejavnosti med občan i vseh gene
racij - otrok, mladine, odraslih in tretjega življenjskega 
obdobja. 

V vseh teh letih smo si in si bomo še naprej prizadevali 
za razvoj in negovanje tradicije kulturnega in športnega 
okolja kot predpogoja za vrhunske kulturne, umetniške 
in športne dosežke na področju plesne dejavnosti v 
Slovenij i. 

Da je PLES je nekaj čudovitega - prijetna družba, glas 
ba, gibanje, harmon ija, lepota, plemenitost - jezik , ki ga 
razumejo po vsem svetu in je naj lepši nač in sporazume
vanja med ljudmi, povedo verzi navdušenega ljubitelja 
plesa: 

" 

" ŽELJA IN PLES 
Če želite dobro plesati znati, 

morate V »Dobro plesno šolo« se podati. 
Tam vse vas bodo naučili , 

tam boste še partnerja dobili, 
osamljenost vam prepodiii, 

v družabnosti pravi se sprostili, 
si srečo in želje izpolnili 

in življenje svoje obogatili. , , 

ZORAN KLJUN, 
predsednik sekcije plesnih šol Slovenija 
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USTANOVITEV 
ZDRUŽENJA ZASEBNIH LEKARN 
Zasebne lekarne odslej tudi pod okriljem Podjetniško trgovske zbornice pri Gospodarski zbornici 
Slovenije 

One 17.6.2020 smo v Podjetniško trgovski zbornici p ri 
GZS ustanovil i Združenje zasebnih lekarn, neodvisno 
in strokovno združenje, ki bo povezovalo in združevalo 
zasebne lekarne s c iljem uresničevanja interesov znotraj 
nj ihove dejavnosti, povezovanja članov ter soobl iko
vanja in vpl ivanja na zakonodajo in pol itike lekarniške 
dejavnosti v Sloveniji. 

Novoustanovljenemu Združenju zasebnih lekarn se je do 
sedaj pridružilo 18 podjetij, pričaku jemo še nove člane, 
saj so zasebne lekarne o rganizirane po celotni Sloveni-
ji in se njihov status razt ikuje od javnih in bo l nišn i čnih 

lekarn, s tem pa tudi nj ihovo delovanje in interesi. Člani 
Združenja lahko postanejo gospodarski subjekti , ki imajo 
sedež v Republ iki Sloveniji in imajo dovoljenje Ministrst
va za zdravje za opravljan je lekarniške dejavnosti. 

Po besedah mag. Matije Centriha, predsednika Združen
ja zasebnih lekarn, je vzpostavitev tovrstnega združenja 
v Okviru Podjetniško trgovske zbornice pri Gospodarski 
zbornici Slovenije, pomemben korak za razvoj de
javnosti , saj si od sodelovanja, poleg povezovanja in 
uresničevanja svojih interesov pri izvajanju lekarniške 
dejavnosti v RS, obetajo tudi izmenjavo dobrih praks, 
promocijo dejavnosti, predvsem pa vzpostavitev kon 
struktivnega d ialoga z državnimi organi pristojnimi za 
regulacijo in iZVrševanje predpisov s področja lekarniške 
dejavnosti ter sodelovanje s predlogi pri sprejemanju 
zakonodaje. 

.V novoustanovljenem Združenju si bomo p ri zadeval i za 
ustvarjanje kakovostne, varne in k pacientu usmerjene 
lekarniške dejavnosti , k i bo enakopravno dostopna vsem 
prebivalcev Slovenije. Delovati želimo povezovalno, 

ZAHVALA 

konstruktivno in družbeno odgovorno ter, da se sl iši in 
upošteva tudi naš g las. Verjamem, da nam bo v tovrst 
nem strokovnem združenju v Okviru Podjetniško trgov
ske zbornice pri GZS to uspelo.« je še dodal mag. Matija 
Centrih. 

Tudi mag Vida Kožar, direktorica GZS Podjetniško tr
govske zbornice pozdravlja novoustanovljeno združenje 
Zasebnih lekarn, eno izmed 11 ih strokovnih združenj in 
sekcij, ki delu jejo v sklopu PTZ. _Verjamemo v skupno 
sodelovanje, pozitivne sinergije ter uspešno delo tudi 
na področju lekarniške dejavnosti. Kot vodi lna podjet
niško-svetovalna institUCija se zavzemamo za vse naše 
člane. Ravno v tem težkem obdobju koronavirusa. se je 
pomembno dokazala tudi vloga Gospodarske zbornice 
Slovenije, kot močne in vodilne nacionalne institUCije na 
pod ročju podjetniškega povezovanja in svetovanja. Zato 
smo veseli kakšrnega koli novega sodelovanja. Z vesel 
jem in z vso zavzetostjo bomo delovali za naše člane še 
naprej in jim zagotavljal i vso podporo in pomoč tudi v 
prihodnjem obdobju .• je še dodala mag. Kožarjeva. 

PARTNERJEM 7. KONFERENCE MSP 

4~ J -- pisarniški material 

TISK24 

FAMA BNi 
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KAJ JE WEgate? 
• Besedilo: mag. VIDA KOŽAR, drektorica PTZ 

Rastoča in raznolika skupina deležnikCN, 
ki si prizadeva podpreti podjetnice po 
vsej Evropi. Evropski portal za žensko 
podjetništvo (_European Gateway for 
Women's entrepreneurship oz. WEgate.) 
je elektronska platforma, ki jo je I.N6dIa 
Evropska komisija v podporo tej r11feži. 
WEgate je spletri portal s l<Dristnimi in 
navdihujočimi in1ormacijami, ki se zlasti 
predstavlja prek kratkih opisnih besedil in 
koristrih spletnih povezav. 

Primerjava žensk in moških v pod
jetni iitvu 

ženske predstavljajo 52 % celotnega 
l3'vropskega prebivalstva, a le 34,4 % 
~slenih V Evropski uniji (EU) in 
30 % podjetnikCN v začetri lazi. 

NCNica o vzpostavitvi 'NEgate je bila 
objavljena na razprav; _ženske, naložbe 
in dostop do financianja. na Skupšči1i 
MSP 2019 v H~sinkih na Finskem. 

Krist .... Schreiber, drektorica Politike 
MSO in programa COSME, OG GROW, 
Evropska komisija, je pt:NftdaJa;"zve
se/jem vas otwe§čam, da je Evropska 
komisija imefI(Naia konz.oi<;ij, ki ga vodi 
Evropsko združenje malih podjetij za 
oživitev elektronske platforme portala 
za podjetnice W'Egate. To je znak za
vezanosti Evropske komisije, da bo zag
otovila, da so lenskam na voljo vsa pod
porna orodja. Podjetace se srečujejo z 

enakimi teifNarri kot pocfjetriki, pa tudi s 
/etavami, ki so specifične za t.enske, zato 
je pomembno vzpostaviti stalno in nepre
kinjeno delovanje portala W'Egate .• 

Predsed1ik ESBA David Cara je povedal: 
.Zelo se veselimo te odlične priložnosti za 
oživitev programa W'Egate za Evropsko 
komisijo in smo hvaJe1ni za zaupanie, ki 
ga je Komisija izkazala združenju ESBA za 
izvedbo te izjemno pomembne naJoge. 

Komaj čakamo, da bomo lahko vse svoje 
nol'€1 ideje za pomoč pocfjetricam ures
ničili v praksi._ 

pod YOdst\oQf1l ESBA (in ob svetovahi 

POmOO YOdij sekretariata, l.O'N), kon
zorcij 'NEgate 2020 v1<Jjučuje Business 
AngeIs Europe (BAE), MIR Foundation 
(Foundation for Management and Indus
trial Research) ter GYB International. 

Zmagovalni konzorcij ~WEgate 2020« ima šest glavnih ciljev: 

• Preoblikovanje platforme 'NEgate v trajnostno WEgate skupoost, ki pomaga več 
ženskam, da postanejO podjetrice in razvi.fejO ~ podjetje, 

• Izboljšanje delovanja, dostopnosti in vsebine platforme ter izgradnja skupnosti na 
!leni JXl(Iagi, kar bo podjetnicam zagotovio tri ključne stvari, ki jih potrebu.fejO: infor
macije, spretnosti ln zaupruie, 

• Zagotoviti, da je novi 'NEgate odziven, interaktiven, vedno pripravljen pomagati, 
zanesljiv ........ formativen (za kar bo poskrbela naša nova podjetniška VOOiČka -
_Ama_), 

• Vzpostaviti svetovalni OdX>r WEgate, ki bo reprezentativen za ekosistem podjetnic 
.... se bo osredotočal na potrebe strank .... deIežJ1ikCN, 

• Potrditi, da je zaupanje tisti ključni dejavnik, ki podjetnice spodbudi k ukrepanju. 
Ne borno skrivali težav, hkrati pa borno neusmiljeno pozitivni glede zagotavtjanja 
rešitev in opotnomočenja žensk, da bedo lahko ukrepale, 

• Zagotoviti dolgoročno izvedl;vost blagovne znamke WEgate prek Trajnostnega 
poslovnega načrta 'NEgate. 

UO Podjetniško trgovske zbomice;e na svoji 1. korespondenčni seji dne 30. 
marca 2020 sprejel naslednji sklep o sestavi delovne skupine za 
financiranje ženskega podjetništva v naslednji sestavi: 

1. mag. Vida Kožar, direktorica PTZ. vodja delovne skupine 

2. A,da Cudoonan, dmktorica SP1RIT Slovenija 

3. mag. Natalija Muršič -TomažiI':, Slovenski podjetniški sklad, vodja razvoja 

4. mag. Marjana MajeOC, Zbornica osrednjeslovenSke regie, direktorica 

5. mag. Kat}a Kraškovic, GEA College, d.d., predsednica Uprave 

6. mag. Lucia Lutka Klanšek 

7. dr. Mateja Vadnjal, Agnes, d.o.o. 

wegate 



VETER I JUNIJ 2020 I DELOVNE SKUPINE 

SVETOVALNI ODBOR WEgate 
Svetovalni odbor WEgate zastopa ekosistem podjetnic. Sestane se dvakrat letno: 
enkrat v Bruslju, na predvečer letnega vrha, enkrat pa virtualno. 

Odbor zagotav1a: 

• nadzor nad ustvarjanjem skupnosti 

• svetovanje pri posodabljanju dejavnostj skupnosti in platforme, če je potrebno ter 

• svetovanje pri prehodu platforme s sofinanci"ane s strani EU na samozadostno 

mag. Vida Kozar, 

SenKX V/Cft-president, 
European SmaH Business AJliance 

Paula Fitzsimons 

Foonder and Managing Director 
0/ Frrzsirnons Consulting 

Dilek Ayhan 

Memb& of The Forum 0/ Young 
Global LEaders in \-1IEF 

Sirpa Pietik.!iinen 

Memb« 0/ the European Parliament, 
EPP, FffJ/and 

Helle N&&rgaard 

Professor 0/ EntrepreneurShip, 
Aart1Us Univer-sity 

Marianne Costigan 

Venture Partn&, Merian Ventures 

UO PTZ JE NA SVOJI 3. REDNI SEJI POTRDIL SESTAVO DELOVNIH SKUPIN, KOMISIJ 
IN POGAJALSKIH SKUPIN V OKVIRU PTZ V NASLEDNJI SESTAVI, 

1. Pogajalska skupine za KP dejavnosti trgovine 
Slovenije; Lucija Arnold, s.p. - vodja 
Tatjana M~ič, KZ Metlika, z.o.o. 
Janila Kolmanič, Ceap!"odukt, d.o.o. 
Marko Mam, REGAL GH d.o.O. 
Metka Penko - Natlačoo, GZS 

2. Pogajalska skupina KP med delavci in dnd:bami 
drobnega gospodarstva; 
mag. Petra Nikolič, ISS Service, d.o.o. - vodja 
mag. Petra Jere Clsmanovit, AKTIVA člŠtENJE, d.o.o. 
Martin Miklavc, Prometej, d.o.o. 
E!artJka NeNak, Belimecl, d.o.o. 
Metka Penko Natlačen, GZS 

3. Komisija za davke pri PTZ: 
Branka Drnovšek Adamlje, Adamlje3, d.o.o., vodja 
mag. Božena Macarol, Svelovanje Macan)j, da-.6lo 
in račtnovodsko svetovanje, Božena Macarol s.p. 
Mateja Adamlje, Adamlje 3, d.o.o. 
mag. Vida Kožar, GZS PTZ 

4. Delovna skupina za zgodnejše zaposlovanje mladih; 

Matej Mulič, Taktika Aktiv, d.o.o., vodja 
zoran Sod1ik, Avto l..aJše, d.o.o. 
mag. Maja Zalokar, BaB d.o.o. 
Janita Kolmanič, GEA Pr<X1.Jkt d.o.o. 
Renata Bajt Kovač, TIK d.o.o. 
er. Lkl ija Weiss, B2 Visoka šola za poslovne vede 

5. Delovna skupina za trajnostni razvoj podjetniltva 
Antonija Božič Cerar, oddelek za varstvo okolja GZS, vodja 
Tatjana čeh Naglič, B&B, d.o.o. 
Janita Komanič, Geapmdukt, d.o.o. 
Simona Lobnik Ambrožič, Evra, d.o.o. 
Barbka Pečar, BK komunikacije 

6. Delovna skupina za pripravo e-delovnega zvezka 
~Preizkus postopkov uvajanja standardov kakovosti 

za MSP" 
Jana Kolenc Muženič, SZKO, vodja 
Vesna Kbfular Mančič, SIST 
Jama Kolmanič, Geaproclukt, d.o.o. 
mag. Vida Kožar, GZS PTZ 



~ SBERBANK 

idE?@l1 kartica 
Idealna za vsako priložnost 

...,. kredit na 60 obrokov v žepu 

...,. garancije na nakupe 

...,. brez obiska banke 
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